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Inleiding
Colofon

Michaël met draak

Zeer gewaardeerde lezer,

Ik schrijf deze inleiding op maandag 2 september. Nog 
net op tijd voor de deadline voor verdere verwerking van 
het blad. Steeds had ik het schrijven uitgesteld vanwege 
de tragische situatie in Syrië, waar het slechts wachten 
was op een militaire interventie van de Amerikanen met 
kruisraketten en ander oorlogsmaterieel. Ik pak de krant 
uit de brievenbus en zie op de voorpagina een grote foto 
van een telefonerende Barack Obama, die steun zoekt bij 
congresleden voor een al lang aangekondigde aanval op 
Syrië. De Amerikaanse president Obama, de nobelprijs 
winnaar voor de vrede, zijn minister van Buitenlandse Za-
ken, John F. Kerry (lid van de geheime orde van Skull and 
Bones) en zijn bondgenoten op het continent de Franse 
president Hollande en de Britse premier Cameron, lijken 
steeds meer alleen te staan in hun drang om militair in te 
grijpen. Een zeer hachelijke onderneming aangezien zij 
voor een verdere escalatie van deze toch al verwoestende 
oorlog kan zorg dragen. Zullen Rusland, China en Iran, 
na de ervaringen in Irak en Libië toezien hoe het Westen 
wederom haar imperialistische posities in een, in meerder 
opzicht, strategisch gebied veiligstellen? Ik denk van niet. 
Als u deze inleiding leest, zult u iets meer op de hoogte 
zijn van de actuele situatie en of het daadwerkelijk tot 
een groots militair ingrijpen is gekomen. Maar één ding 
is duidelijk, deze oorlog in Syrië gaat niet over gifgas, 
niet over humanitair ingrijpen, maar over heel andere 
zaken. Het zou zeker aan te bevelen zijn om het artikel 
van Hugo van der Zee dat een jaar geleden in dit blad 
verscheen (Syrië en Iran, dominostenen naar een derde 
wereldoorlog, herfst 2012) nog eens grondig te bestude-
ren. Mocht u dit artikel niet (meer) in bezit hebben, dan 
kan ik u het uiteraard nog digitaal doen toekomen. Even 
een berichtje en ik stuur het naar u op.
Dat niet alle Westerlingen bereid zijn om op de oorlogs-
trom te slaan werd duidelijk toen het Britse parlement, 
'the House of Commons', in meerderheid weigerde in 
te stemmen met een aanval op Syrië. Zijn we hier ge-
tuige van een historisch momentum? Weigert het Britse 
volk haar rol van Griekse slaaf tegenover haar Romeinse 
meester (de Verenigde Staten) te spelen? Het is mis-
schien iets te vroeg om nu al te spreken van een histo-
rische doorbraak. In het slot van het artikel van de his-
toricus Terry Boardman, dat in dit nummer te vinden is, 
roept Boardman, tot heil van de mensheid op voor een 
dergelijke doorbraak. De tijd moet leren of we hiervan 
kunnen spreken. 
De geest van Rome, de Pax Romana, waart immers nog 
steeds rond in het Westen en probeert de gehele wereld 
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Michaël
onder haar juk te krijgen. Dat hebben we immers ge-
weten toen in 2001 de aanslagen op de Twin Towers en 
de daaropvolgende destructieve 'oorlog tegen het ter-
rorisme' ontbrandde. Om uw geheugen nog wat op te 
frissen plaatsen we daarom een artikel over die bewuste 
aanslagen in 2001 die voor zoveel ophef zorgde en het 
leek erop alsof in één klap de gehele islamitische wereld 
als aartsvijand nummer 1 in het collectief geheugen van 
de massa werd gedoopt. Nog steeds houden zich dui-
zenden onderzoekers wereldwijd bezig met de vraag 
wat zich op die bewuste dag precies in de VS heeft af-
gespeeld. Loek Dullaart laat in zijn artikel zien dat er 
zeker andere scenario's te bedenken zijn dan die ene al-
lesoverheersende complot-theorie als zou een groepje 
islam-fundamentalisten, gewapend met stanleymessen, 
het hele beveiligingssysteem van het drukst bevlogen 
stukje aarde hebben kunnen uitschakelen. Veel zou hier 
nog over te zeggen zijn. Nee, dan maar terug naar de es-
sentie waar uiteindelijk alles om draait. In een voordracht 
van 15 januari 1917 stelde Rudolf Steiner het volgende:
“Wat is het doel van de geheime broederschappen? Zij wer-
ken niet vanuit een bijzonder soort van Brits vaderlands-
liefde, maar vanuit de wens om de hele wereld onder het juk 
van het zuiver materialisme te brengen. En omdat volgens 
de wetmatigheid van het vijfde Na-Atlantische tijdperk be-
paalde elementen van het Britse volk, als drager van de be-
wustzijnsziel, daartoe het meest geschikt zijn, proberen ze 
door middel van grijze magie deze elementen te gebruiken 
om dit materialisme te vergroten”.
Wat kunnen we doen om onder het juk van dit zuiver 
materialisme, deze grijze magie uit te komen? Het ge-
vecht van ons tijdperk gaat uiteindelijk om de vraag: zui-
ver materialisme of spiritualisme. Door de Geesteswe-
tenschap van Rudolf Steiner zijn we in staat om vat te 
krijgen op de uitdagingen van deze tijd, zijn we in staat 
om te komen tot nieuwe begrippen over mens en mens-
heidsontwikkeling, kunnen we het Licht van de Geest 
door de donkere wolken van onze tijd laten schijnen en 
weten we dat we niet alleen staan als stervelingen hier op 
aarde.
In het artikel van Hugo van der Zee zien we hoe een 
brug te slaan is van de huidige wetenschap naar die van 
een 'hoger bewustzijn', en laat Renée Zeylmans in haar 
artikel zien bij welke spirituele machten we kunnen aan-
sluiten. Laat mij daarom deze inleiding afsluiten met 
een roep aan Michaël, de leidende Tijdgeest die samen 
met ons ten strijde trekt voor een wereld waarin niet de 
macht, maar de liefde voor de waarheid en voor de men-
selijke waardigheid van alle aardbewoners en gestorve-
nen voorop zal staan. 

Ik wens u een strijdbare herfsttijd toe!

Fredie de Mooy

Michaël: ‘hij die voor het 
aangeZicht van god staat’

Michaël zendt de wereldgedachten 
van de goden omlaag in de aardse 
gedachten van de mensen.

renée Zeylmans (www.reneezeylmans.nl)

29 september: Michaël
Dagenlang zit ik nu al met pen en papier voor mij, 
maar krijg geen woord geschreven. Waar moet ik be-
ginnen, hoe moet ik eindigen om de grootsheid van 
Michaël onder woorden te brengen? Trouwens het is 
en blijft een worsteling om de juiste woorden te vin-
den om de grootsheid, het bijna niet te verwoorden 
op schrift te stellen, zo ervaar ik dat keer op keer. Je 
onmacht te doorbreken en het dan ook nog te publi-
ceren!
Het accent kan dan wel liggen op de herfst - 
Michaëlstijd, maar Michaël is er te allen tijde. Michaël 
is tegenwoordig de geestelijke leider over het gehele 
tijdperk.

Welke betekenis heeft het en welke invloed heeft het 
op ons dat de natuur uit zijn ritme is? Ik zal zeker 
niet de enige zijn die het zo koud had in het voorjaar 
en meeleefde met de natuur. Hebben we het voorjaar 
kunnen beleven? Wordt er een beroep op ons gedaan 
om, ondanks alle tegenstand, sterk te staan? Maar wel 
in het bewustzijn van de altijd aanwezige hulp van de 
geestelijke wereld!

De tijd voor 21 juni St. Jan ademen we nog uit, en 
daarna beginnen we weer in te ademen.
Het is nu begin juli dat ik een poging doe te schrijven, 
maar niet met het gevoel dat ik voluit heb kunnen 
uitademen in de achterliggende voorjaarstijd, kon dan 
ook niet de nodige inspiratie krijgen. 
Nu is het begin augustus, een hittegolf overspoelt ons.
Wat zegt ons dit? Wat staat ons te wachten? Moeten 
we wakker zijn? Ons niet verliezen in het uitademen, 
maar letterlijk en figuurlijk binnen blijven!
Daarover ben ik aan het mijmeren. Kom een uit-
spraak van Steiner tegen over het natuurbewustzijn en 
Michaël, die ons de wegen wijst uit de zomer - naar 
de herfsttijd.
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Michaël
(…)”Wij maken ons een juiste voorstelling van Michaël, 
geheel volgens de werkelijkheid, als wij ons zijn gelaat 
voorstellen als geweven uit het gouden licht van de zomer, 
met die vaste blik die op een wijzende vinger lijkt, die 
als het ware naar buiten leidt, alsof hij van binnen uit 
een lichtstraal de wereld in zendt. Wij hebben de juiste 
voorstelling van Michaël, als wij om zijn rechterarm 
vlammen van vonken schietend meteoorijzer zien, dat 
samensmelt tot het zwaard waarmee hij de mensheid de 
wegen wijst van de dierlijke naar de hogere aard van de 
mens, de wegen wijst uit de zomertijd waarin de mens het 
sterkste meeleeft met de uiterlijke natuur, waarin de mens 
het meest tot een bewustzijn van de natuur komt, naar 
die andere tijd, de tijd van de herfst, waarmee de mens 
alleen kan meeleven als hij met de natuur meeleeft, met de 
afstervende natuur, die zichzelf doodt.
Maar het zou afgrijselijk zijn, als de mens bij het naderen 
van de herfst alleen kon beleven dat die natuur zichzelf 
doodt, zichzelf verlamt. Beleven wij de lente en zijn wij 
werkelijk volledig mens, dan geven wij ons over aan de 
ontspruitende, ontkiemende, aan de groeiende en goed ge-
dijende natuur. Zijn wij zo’n volledig mens, dan bloeien 
wij met elke bloem, dan lopen wij uit met elk blad, dan 
rijpen wij zelf met elk zaad. Dan geven wij ons geheel 
over aan de zich oprichtende, ontspruitende, ontkiemende 
natuur”.
(..) “In de herfst kunnen we dit bewustzijn voor de natuur 
níet ontwikkelen, want als wij het eenzijdig ontwikkelen 
moeten wij het zichzelf dodende, het verlammende leven 
meebeleven. Daarin mag de mens niet meegaan, daar-
tegenover moet hij zichzelf sterk maken. Zoals hij de le-
vende natuur met zijn eigen leven moet meebeleven, moet 
hij zijn Zelf plaatsen tegenover de afstervende natuur, 
tegenover de dood. Natuurbewustzijn moet overgaan in 
zelfbewustzijn.
Dat is het grote, geweldige beeld van de naderende herfst, 
dat wij in dat wat in de kosmos gebeurt de waarschuwing 
zien: in de mens moet natuurbewustzijn plaats maken 
voor zelfbewustzijn”!

Rudolf Steiner Stuttgart 15 Oktober 1923
GA.229. "Die Michael-imagination Geistige Meilenzeiger im Jahre-
slauf". (Nederl. vert.: "Het feest van Michaël" (Uitg. Vrij Geestesleven).

Ook nog even Goethe aan het woord:
“In- en uitademen om innerlijk levend te blijven.
Het ademhalen brengt tweeërlei genade aan: het opnemen 
der lucht en haar weer laten gaan. Het een veroorzaakt 
spanning, het andere verlicht.
Dank daarom God, dat hij u prangt, en dank hem we-
derom, als Hij u ontspant”.

Michaëlfeest. “Als het op een waardige manier gehouden 
wordt, dan zal het grote impulsen in de mensheid laten 
invloeien”.
Herbert Hahn: “Met verheven stem zei Steiner dat men 
bij deze feesten een beeld voor zich zou moeten hebben van 
'Michaël met leiders ogen, met een wijzende hand, met 
een geestelijke bewapening'.
Dat was een ogenblik zo indrukwekkend dat het voor ons 
bepalend was voor het verdere leven”.

aartsengel Michael; Byzantische icoon uit de 14e eeuw

“Michaël zendt de wereldgedachten van de Goden 
omlaag in de aardse gedachten van de mensen”
Daar kun je lang over mediteren, wat deze betekenis 
ons te zeggen heeft. Wat wordt er van ons gevraagd? 
Staan we hier open voor? Hoe kunnen we een Micha-
el-dienaar zijn?
Hier zijn geen kant en klare antwoorden voor, ieder 
voor zich moet hier bewustzijn toe vinden. Ik denk 
wel dat Michaël iets aan ons heeft als we “wakker” 
zijn om het wereldgebeuren te doorgronden, achter 
de “schermen” zien. Waakzaamheid en bewustzijn bij 
de mens is voor Ahriman zéér onaangenaam want hij 
kan slechts invloed hebben op mensen die dit wak-
kere bewustzijn niet hebben.
Michaël wenkt, volg mij in vrijheid!
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MichaëlWat hebben we ons voorgeboortelijk voorgeno-
men? Wat hebben we geweten? Hoe komt het dat 
we de antroposofie mochten ontmoeten?
Ik wil proberen nader in te gaan op de bovenzinne-
lijke Michaëlschool, die menigeen van ons gevolgd 
hebben.
Kunnen we ons dat herinneren? Beter gezegd, be-
wustzijn toe krijgen? Kunnen we ons dan aaneen-
sluiten als Michaël dienaren-strijders! Elkaar niet be-
strijden over een aards fysiek verschil van mening, dat 
niets bijdraagt aan de verantwoordelijke taak die wij 
hebben, maar ons in tegendeel laten beïnvloeden door 
Ahriman, die ons in feite tot deze tweedracht aanzet. 
De Ahrimanische machten zijn overal werkzaam waar 
disharmonieën tussen groepen mensen optreden.
Er kan egoïsme, eigendunk optreden, als men zich 
verdiept in de wijsheid, die uitstijgt boven ons be-
perkte fysiek verworven kennis van het bovenzinne-
lijke (de geesteswetenschap).
Er is altijd een keerzijde van de medaille die we vaak 
niet herkennen.
Ik ervaar dat als het lot ons treft in leed en eenzaamheid, 
wij ons bewust worden van de zin van ons bestaan. We 
gaan vaak dan beseffen wat wij wel/niet meenemen 
over de drempel na de dood.
Ik wil mij nu richten op drie onderwerpen: 'de 
Michaëlschool', 'de boekdrukkunst' en 'Wederzijdse 
samenwerking met de geestelijke wereld'.

De Michaëlschool
Steiner beschrijft dat aan de bovenzinnelijke 
Michaëlschool een buitengewoon groot aantal zeer 
verschillende vertegenwoordigers van de meest uit-
eenlopende stromingen deelnamen.
Behalve de Platonici uit de school van Chartres, de 
Dominicaanse Aristotelici - de twee groepen zielen 
die naar antroposofie streefden - namen ook de verte-
genwoordigers van de Arthur-en graalstroming deel, 
evenals vertegenwoordigers van het ware Rozenkrui-
serdom.

Nu een lang citaat van Rudolf Steiner:
Michaël staande in de harten van de mensen, onder 
zijn voeten wat eens Ahrimanisch schrijverschap 
zal zijn...

“Door de mensenzielen die voorbestemd waren om 
Antroposoof te worden, werd in de bovenzinnelijke we-
reld iets beleefd, dat vroeger nimmer door mensenzielen in 
de bovenaardse regionen tussen dood en nieuwe geboorte 
beleefd werd. Vroeger beleefden de mensenzielen hoe in de 
tijd tussen dood en nieuwe geboorte samen met leidende 
geestelijke wezens het karma voor het komende bestaan op 

aarde werd uitgewerkt. Maar zoals nu het karma werd 
uitgewerkt van degenen die door de genoemde factoren 
waren voorbestemd om Antroposoof te worden, zo werd 
vroeger geen enkel karma uitgewerkt. Nimmer werd er 
vroeger tussen dood en nieuwe geboorte in het zonnegebied 
zo gewerkt als thans onder de heerschappij van Michaël 
gewerkt kon worden, nu deze vrij was van aardse aan-
gelegenheden.
Er speelde zich daar toen iets af, wat voor de bovenzin-
nelijke gebieden toentertijd werkelijk een gebeurtenis was; 
iets wat tegenwoordig diep in de harten van de meeste 
Antroposofen, zij het onbewust, slapend, dromend rust. 
Een Antroposoof doet er juist aan, indien hij naar zijn 
hart wijzend zegt; daar binnen leeft mogelijk een voor 
mij onbewust geheim, dat een afspiegeling is van de da-
den van Michaël uit de 16e, 17e, 18e eeuw in bovenaardse 
gebieden, waar ik voorafgaand aan mijn huidige afdaling 
naar de aarde onder Michaël gewerkt heb, die daar iets 
bijzonders tot stand kon brengen, omdat hij als het ware 
vrij was geworden van zijn reguliere opgaven. – Michaël 
verzamelde zijn scharen om zich heen, verzamelde allen 
die als bovenzinnelijke wezens bij hem hoorden uit de re-
gionen van de Angeloi, Archangeloi; hij verzamelde ook 
de mensenzielen, die op een of andere manier een verbin-
ding met hem hadden gekregen. Er ontstond zoiets als een 
groots uitgebreide bovenzinnelijke school. Zoals er aan het 
begin van de 13e eeuw als het ware een concilie had plaats 
gevonden met hen die als Platonici en Aristotelici konden 
samenwerken, zo verwerkelijkte zich thans onder directe 
leiding van Michaël een bovenzinnelijke school van de 
15e tot in de 18e eeuw, waartoe de wereldorde, Michaël 
zelf als grote leraar had aangewezen, Een scholing waar-
van deze mensenzielen het resultaat thans in hun zielen 
dragen, onbewust. Het resultaat van deze scholing komt 
alleen daardoor aan het licht, dat deze mensenzielen een 
drang naar Antroposofie ervaren. Deze drang naar An-
troposofie is het resultaat van die scholing 
(…) Wat Michaël onderwees in de grote omvangrij-
ke hemelse school, was iets onvoorstelbaars – iets dat de 
Ahrimanische demonen op aarde, met name in de 15e, 16e 
17de tot in de 18de eeuw tot op het merg verontrustte; het 
veroorzaakte een verschrikkelijke opwinding bij hen, zo-
dat zich iets opmerkelijks afspeelde; er speelde zich iets af 
wat een polaire tegenstelling tussen hemelse en aardse da-
den in die tijd tot gevolg had. – Daar boven in de geeste-
lijke wereld een verheven school, die op een nieuwe wijze 
in de bovenzinnelijke wereld (de oude wijsheid samen-
vat). Een school die bij de in eerste instantie daartoe voor-
bestemde mensenzielen tussen dood en nieuwe geboorte in 
het intelligente bewustzijn, in de bewustzijnsziel opriep, 
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Michaël
wat voorheen, in vroegere tijden in de verstands- of ge-
moedsziel, in de gewaarwordingsziel, enzovoort, wijs-
heidsgoed van de mensen was geweest. Michaël zet de 
wereldsamenhangen voor de zijnen uiteen. Deze zielen 
ontvingen een lering die de wereldgeheimen onthulde; be-
neden op aarde werkten de Ahrimanische geesten.
Het is een goddelijk geheim, dat de Antroposofen niette-
min moeten kennen om, zoals ik heb aangeduid, de be-
schaving van de 20ste eeuw te leiden.
Terwijl Michaël daarboven zijn scharen onderwees, werd 
er een soort onderaardse Ahrimanische school opgericht, die 
direct onder het oppervlak van de aarde lag. Wij kunnen 
daarom zeggen, dat in het bovenaardse de Michaëlschool 
is; in het gebied waar wij onmiddellijk boven op staan 
– want ook in het onderaardse zijn geestelijke krachten 
werkzaam en actief – werd de Ahrimanische tegenschool 
opgericht. Nu er juist in die tijd van Michaël geen impul-
sen omlaag stroomden om de intelligentie vanuit de he-
mel te inspireren en de intelligentie op aarde aan zichzelf 
werd overgelaten, beijverden de Ahrimanische scharen 
zich des te meer om van onder op impulsen in de intel-
ligente mensheidsontwikkeling binnen te stralen. - Het is 
een groots beeld dat ons voor ogen kan treden. Wij moeten 
ons het aardoppervlak voorstellen, daarboven Michaël 
die zijn scharen onderricht, hen in grootse, geweldige we-
reldwoorden onthult wat ooit de oude inwijdingswijsheid 
was. Daar tegenover de Ahrimanische school in de onder-
gronden van de aarde. Op de aarde zelf ontwikkelt zich 
de uit de hemel omlaag gevallen intelligentie. Michaël, 
die vooreerst ten opzichte van het aardse in hemelse 
eenzaamheid zijn school voert – er voeren geen stromen 
van boven naar beneden…de Ahrimanische machten die 
des te krachtiger hun impulsen omhoog zenden! 
Er zijn steeds op aarde zielen belichaamd geweest die in 
de betreffende eeuwen het onverkwikkelijke van deze si-
tuatie aangevoeld hebben. Want wie de Michaëlwijsheid 
moet verkondigen, voelt als het ware dat hij in de juiste 
positie verkeert, als hij worstelt om een uitdrukkings-
vorm, een formulering te vinden voor de wijsheid. Hij 
voelt zich zelfs nog in de juiste positie, indien hij deze 
Michaëlwijsheid, uitstromend door zijn handen, neer-
schrijft. Want dan stroomt wat van geestelijke zijde met 
de mens is verbonden, als het ware binnen in de vorm van 
het geschreven woord, in dat wat hij doet. Echter, hoewel 
het verdragen moet worden, hoewel het bij onze tijd hoort, 
is het een onverkwikkelijk gevoel om de Michaëlwijsheid 
welke men nog wel graag opschrijft en de mensen om te 
lezen dan ook aan kan reiken, om te zien hoe deze wijs-
heid op mechanische wijze vermenigvuldigd wordt in het 
gedrukte woord. Dit onverkwikkelijke gevoel met betrek-
king tot het gedrukte woord treedt zonder meer op bij ie-

mand die met alles wat hij te verkondigen heeft in het 
geestesleven staat”.

Rudolf Steiner gaf deze voordracht op 20 juli 1924. Het laatste 
jaar dat hij hier nog toe in staat was. (GA.240 Arnhem 20 juli 
1924 (Karma 7. uitg. Christofoor)

Ahriman zal zich manifesteren als de Christus
Reeds op 1 november 1919 (GA. 191) deelde Steiner 
mede dat er in het Westen een werkelijke incarnatie 
zal zijn van Ahriman, voor dat er ook maar een deel 
van het derde millennium zal zijn verlopen. Ahriman 
grijpt als weldoener in, op een ogenblik, dat de aarde 
in grote nood verkeert.
Steiner vervolgt: “Ahriman bootst de heilsdaad van 
Christus na! Het wordt voor hem pas mogelijk om te in-
carneren, als er een fysiek menselijk individu aanwezig 
is, die voor hem geschikt is. De incarnatie in menselijke 
gestalte wordt nu al (1919) voorbereid in de geestelijke 
wereld, zodanig, dat zij de mensen in hoogste mate ver-
leiden en in verzoeking brengen”.
Op 4 november 1919 te Bern, (GA. 193) spreekt 
Steiner er over dat Ahriman óók de tekenen na bootst, 
die de komst van Christus hebben aangekondigd. 
Ahriman en Lucifer zullen zich Christus noemen. 
Iedereen van de tegenmacht zal zich Christen noe-
men. Er zal grote verwarring en verwoesting heersen. 
Steiner vervolgt: Door de verduistering van het spiritu-
ele op velerlei gebied, moeten wij nu de weg openen, om 
het spirituele innerlijk op te wekken. Innerlijke wijsheid 
en het weten dat Christus in ons leeft, als wij hem zoeken,
(Matth. 28)” want hij is bij ons, al de dagen tot aan de 
voleinding der wereld”
Vaak hoor ik onder antroposofen zeggen, dat duurt 
nog wel een poos, dat maken wij waarschijnlijk niet 
meer mee! Gaat het niet in de eerste plaats erom 
dat wij oog hebben voor de weg die al langere tijd 
door Ahriman en zijn verwanten wordt voorbereid! 
Daar moeten we alert op zijn en het niet voor ons uit 
schuiven. Trouwens Steiner heeft belangrijke aanwij-
zingen gegeven over het tijdstip. Hans Peter van Ma-
nen duidt verschillende data aan, zoals door Rudolf 
Steiner aangeduid.
Natuurlijk kon hij dit niet nauwkeurig weergeven, 
want dan zou er geen vrijheid van onze wil zijn als 
van te voren al geweten was hoe de mensheid zich zou 
ontwikkelen.
Maar als we alles goed in ogenschouw nemen, hoe 
snel alles verloopt sinds 1998, waar wederom 3 x 666 
jaar verstreken is, dan moeten we op onze hoede zijn. 
De mysterieschool die Ahriman zal stichten, doet dat 
ons denken aan Harrie Potter? Wie schreef deze boe-
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Michaëlken werkelijk? Zijn de jonge kinderen nu voorbereid 
op de mysterieschool van Ahriman?
(Aanbevolen het boekje van Hans Peter van Manen “Wanneer 
verwachtte Rudolf Steiner de incarnatie van Ahriman?” ISBN: 
978.90.76921.20.4. Uitg. Perun boeken en zeker ook komst en 
wederkomst ISBN: 90.6338.680.6 uitg. Christofoor)

Steiner heeft in oktober 1918 (GA.184) en in septem-
ber 1924 (GA.346) gesproken over de betekenis van 
het apocalyptische getal 666 als zich herhalend jaar-
tal over uiterst gevaarlijk demonische, Ahrimanische 
wezens van hoge orde, dat zijn werking daarmee ver-
bindt. In de voordrachten van eind 1918 (GA.184), 
gehouden toen de eerste wereldoorlog ten einde liep, 
identificeerde hij Sorat als een uiterst gevaarlijk, de-
monisch, Ahrimanisch wezen van hoge orde, “de 
Zonnedemon” of  “het Zonnedemonium”, een wezen 
dat zijn attaques rechtstreeks op de zonnegeest Chris-
tus richt. 
Een hoofdrichting in de invloed van Sorat door de 
tijden heen is het tot stand brengen van een sterke 
koppeling tussen ziel en lichaam van de mens, zodat 
de geest buiten spel komt te staan. Als deze invloed 
doorzet, leidt dat tot een steeds sterkere identificatie 
van de mens met het dier. De invloed van Christus 
daarentegen “bewerkt een sterkere samengroeien van 
de ziel en geest”.
Telkens als vanaf het begin van de jaartelling 666 jaar 
voorbij zijn gegaan, ontplooit Sorat een bijzondere 
invloed, waagt dit speciale Ahrimanische wezen een 
diepe ingreep in het aardse culturele gebeuren. Als 
deze termijn drie keer verstreken is, dus nu, in 1998, 
zal het zichzelf “openbaren”. 

Boekdrukkunst
In dezelfde voordracht van 20 juli 1924 (zoals hier-
voor is weergegeven) gaat Steiner ook nog in op de 
boekdrukkunst.
Laten we hier zéér alert op zijn, zeker ook binnen de 
Antroposofie. Het kan ons allemaal raken, niemand is 
gevrijwaard, ik ben mij daar ook zeer van bewust! Laat 
ons ego niet spreken en er ons van bewust zijn dat het 
niet om ons persoontje gaat, die denkt het beter te 
weten. En als het ons beschoren is een “openbaring” 
te mogen verkrijgen, dan is het m.i. nog ten zeerste de 
vraag of wij hier mee naar buiten mogen treden. Wie 
is de inspirator?
Trouwens als het waarachtig is, dan zijn er geen woor-
den voor te vinden, misschien van mond tot oor, aan 
een zielsverwant persoon?
“Uit de boekdrukkunst kunnen de demonische machten te-
voorschijn spruiten, die nu juist de geschiktheid hebben om 

de heerschappij van Michaël te bestrijden.
Wat werkelijkheid is in het leven moet in zijn ware be-
tekenis doorzien worden, als men Antroposoof is. In de 
boekdrukkunst dienen wij een geestelijke macht te zien, 
maar dan wel de geestelijke macht die door Ahriman te-
genover Michaël geplaatst wordt. Vandaar de aanhou-
dende maning van Michaël aan degenen die hij in zijn 
school onderrichtte…de aanhoudende maning: “Wanneer 
jullie opnieuw op aarde komen, om te doen waarvoor hier 
de aanzet gegeven wordt, verzamel de mensen dan om je 
heen en verkondig het belangrijkste van mond tot oor – 
beschouw het niet als het belangrijkste dat enkel door het 
gedrukte woord een ‘literaire’ werkzaamheid in de we-
reld wordt uitgeoefend’. Daarom ligt de intiemere wijze 
om van mens tot mens te werken, meer in de lijn van 
Michaëlisch werkzaamheid. Als wij ons, in plaats van 
enkel door met boeken te werken, verenigen en de belang-
rijkste impulsen op een menselijk-persoonlijke manier op-
nemen en het andere enkel als een soort ‘geheugensteun’ 
gebruiken, om toch ook met de Ahrimanische tijdgeest 
rekening te houden – omdat het zo moet zijn, want an-
ders zou Ahriman ook weer een ongekende heerschappij 
verwerven, als wij zijn kunst niet zouden bemachtigen. 
Gaan wij er zo mee om, dat wij het gedrukte woord niet 
alleen maar uitpersen, maar het in een juiste verhouding 
brengen tot het op een direct menselijke manier werkt, dan 
inaugureren wij wat als iets onaantastbaars vooreerst als 
Michaëlstroming door de antroposofische vereniging zou 
moeten stromen.
Het zou niet juist zijn, om op grond van dingen zoals 
ik zo-even heb uitgesproken, nu te stellen: ‘Laten we alle 
antroposofische boeken dan weg doen! ”Daardoor zouden 
wij de boekdrukkunst juist aan de krachtigste vijanden 
van Michaëlwijsheid uitleveren en wij zouden daardoor 
de voortzetting van onze antroposofische werkzaam-
heid, onmogelijk maken. Door een heilige gezindheid ten 
opzichte van alles wat er in de Michaëlwijsheid leeft, 
moeten wij de boekdrukkunst veredelen! Want wat wil 
Ahriman door de boekdrukkunst ten opzichte van Michaël 
bereiken? Hij wil – en wij kunnen het tegenwoordig 
overal te voorschijn zien schieten – de intelligentie ver-
overen, een verovering van de intelligentie die zich vooral 
wil manifesteren overal waar de omstandigheden daar 
gunstig voor zijn.
Het werkzame element ligt hierin besloten, dat deze 
Ahrimanische geesten op momenten dat het bewustzijn 
van de mensen afgedempt is, deze mensen in zekere zin 
van zich ‘bezeten’ doen zijn; zij grijpen in het bewustzijn 
van de mens in.
(…) Er worden eerste pogingen ondernomen, die vanuit 



8
H

erfst 
2013

jaarg
an

g
       5

Michaël
het bereik van Michaël kunnen worden aangeduid als: 
Ahriman treedt als schrijver op.
Niet alleen zijn er mensen die door hem bezeten worden, 
maar Ahriman is zelf als schrijver opgetreden, terwijl 
hij door mensenzielen op aarde van zich liet horen. Dat 
hij een geniale schrijver is, hoeft niet te verbazen: want 
Ahriman is een grootse, een omvangrijke, een geweldige 
geest. Hij is echter die geest, die niet geneigd is tot een ver-
dere ontwikkeling van de mensheid op aarde in de zin 
van de goede goden, maar tot het bestrijden daarvan.
(…) om in de antroposofische vereniging met aandacht 
met deze inzichten te leven en degenen, die in de vol-
gende incarnaties zullen volgen in deze inzichten te on-
derrichten…tot het einde van de 20e eeuw. Dan zullen 
velen van hun die deze dingen nu voor het eerst meema-
ken, opnieuw op aarde afdalen en dat zal dus snel zijn. 
Intussen zal er op aarde echter veel verschijnen, tal-
rijke werken die door Ahriman geschreven zullen zijn. 
Eén opgave van de Antroposofen zal zijn om trouw de 
Michaëlwijsheid te hoeden en met een welgemoed hart 
voor de Michaëlwijsheid in te staan, om daarin een eer-
ste doordringen te beleven van de aardse intelligentie met 
het geestelijk zwaard van Michaël; opdat dit geestelijk 
Michaëlzwaard gehanteerd zal worden door de harten 
waarin Michaëlwijsheid is binnen gestroomd…zodat het 
Michaëlbeeld, als een imaginatie die de Antroposoof als 
individu begeestigt, in een nieuwe gedaante zal verschij-
nen: Michaël in het hart van de mens, onder zijn voeten 
het Ahrimanische schrijverschap
(…) waakzaamheid ten opzichte van de schitterende, 
verblindende arbeid van Ahriman als schrijver, wat door 
de hele 20e eeuw werkzaam is. Ahriman zal op ieder ge-
bied schrijven!
Dat is de situatie die de mensheid aan het einde van de 
20e eeuw tegemoet gaat. Zij die nu nog jong zijn, zullen 
veel van Ahrimans schrijverschap te zien krijgen”.
Rudolf Steiner, Arnhem, 20 Juli 1924
GA.240. "Esoterische Betrachtungen karmischer Zusamen-
menhänge". Vert. Karmaonderzoek 7 (uitg. Vrij Geestesleven) 

“Antroposofen mogen niet terugschrikken voor zulke 
inzichten”.
Het zal ons zeker niet vreemd zijn dat de digitale re-
volutie nu ook een zeer grote rol speelt, naast het ge-
schreven woord!

Wederzijdse samenwerking met de geestelijke wereld
In het kader van dit artikel beperk ik mij tot enkele 
treffende zéér belangrijke uitspraken van Steiner.

In de door mij geschreven boeken heb ik ook steeds 
benadrukt, dat we bewustzijn moeten krijgen dat de 
gestorvenen om ons heen zijn in het hier en nu. Ze 
willen gehoord worden, zodat het mogelijk is hun bij-
dragen, in samenwerking met ons te geven, in deze 
apocalyptische tijd waarin we leven, waar Ahriman 
zijn komst voorbereidt.
“In de bovenzinnelijke wereld worden op de meeste in-
tensieve wijze de Michaël-impulsen voorbereid, die juist 
in ons tijdperk als het ware van de hemel naar de aarde 
zijn gebracht…Met ons bewustzijn van de huidige tijd 
moeten we aansluiten bij wat zich in de laatste eeuwen in 
de bovenzinnelijke wereld heeft afgespeeld. 
(…) In alles wat zich op geestelijk gebied afspeelt, zijn 
immers niet alleen de zielen werkzaam die vandaag de 
dag op aarde zijn geïncarneerd, maar ook andere zielen 
die zich nu tussen de dood en nieuwe geboorte bevinden en 
de stralen van hun werkzaamheid naar de aarde zenden. 
In onze eigen daden liggen de impulsen van zulke zielen. 
Het werkt immers allemaal samen, net zoals de aardse 
daden zich op hun beurt tot in het hemelse gebied uitstrek-
ken en daar verder werkzaam zijn”. 
Rudolf Steiner 12 september 1924 GA 238
Citaat en vertaling uit: “Rudolf Steiner en de grondvesting van de 
nieuwe mysteriën” door Sergej O.Prokofieff (Uitg. Perun Boeken)

Michaëlisch denken is dat men zich bewust wordt 
dat wij tussen onzichtbare mensen leven. Alleen ons 
stoffelijk lichaam is zichtbaar. We vertoeven evenzeer 
in geestelijke werelden, als dat we hier op aarde door 
de materiële lucht lopen. Alles wat zintuiglijk waar-
neembaar is, is tegelijkertijd van het bovenzinnelijke 
doordrongen, en alles wat bovenzinnelijk is, openbaart 
zich ooit ergens in het zintuiglijk waarneembare.
Dit besef is van levensbelang, de hemel is hier, om ons 
heen, onder en boven ons, we zijn er door omgeven.
Samenwerking met de Goddelijke wezens en de ge-
storvenen is alleen dan mogelijk als we ons daar van 
bewust zijn. Dat is van onnoemelijk belang. Dat 
vraagt Michaël van ons. Waardoor worden we geïn-
spireerd om het wereld gebeuren te doorzien? Door 
open te staan voor Michaël en de geestelijke wereld. 
Maar…dan moeten wij de tekenen, de taal verstaan 
en beseffen en onderkennen, waar onze inspiratie van 
afkomstig is!
Steiner heeft dit tijdens zijn leven op aarde en nu in 
de bovenzinnelijke, met eindeloos geduld en liefde 
duidelijk gemaakt, onderricht gegeven.
Steiner: “We zijn in een periode van de mensheidsont-
wikkeling aangeland, waarin de Goden helpen, zodra de 
mensheid hen tegemoet komen, maar volgens hun wetten 
zijn de Goden er op aangewezen om met vrije mensen te 
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Michaëlwerken en niet met marionetten”.
Steiner maakt ons ook duidelijk, dat de Goden ook 
onze informatie nodig hebben!

Ita Wegman schrijft in haar boek “Michaël” (uitg.
Pentagon)
“De geestelijke wereld wacht met groot verlangen op de 
mensheid die haar tegemoet komt; ze wacht er met groot 
verlangen op dat de individuele mens, zich als een licht-
ziel voelend, met zijn “licht-armen” de geestelijke wereld 
omvat en zich aan haar overgeeft.
Ook de elementaire geesten wachten op hun verlossing en 
opwekking door de mens. Ze voelen het gevaar dat ze, 
wanneer de hulp van de mensen niet komt, in het rijk van 
de draak, van Ahriman terechtkomen. Er heerst onrust bij 
hen. Overal heerst beweging boven en rondom de mensen.
Rudolf Steiner, de mensheidleider en leraar op aarde heeft 
ons wijsheidsgoed geschonken.
Hij sprak alles uit wat mensen in hun ontwikkeling ver-
der kan brengen, wat de plichten van mensen zijn. Hij 
sprak uit hoe de elementaire geesten te helpen zijn, hoe zij 
van hun kant weer behulpzaam kunnen zijn. Hij sprak 
hoe de geestelijke wezens zich op aarde manifesteren, hoe 
ze in de mens actief zijn, hoe ze hopen door de mens be-
grepen te worden.
Michaël is te bereiken doordat men zich actief in het gees-
telijke plaatst.
“In het eerdere tijdperk van Michaël, dat ongeveer vanaf 
601 tot 247 vóór Christus duurde, vonden Michaël-stro-
mingen plaats die van het Oosten naar het Westen trok-
ken, en zich van het Westen voortzetten naar Oost- en 
Noord Europa.
In het huidige Michaël-tijdperk bevindt zich een gees-
telijk centrum in Midden-Europa met de impuls van 
Michaël tot kosmische, radiaalvormige uitbreiding. De 
hoofdrichting die Michaël inslaat, in hoofdzaak ook in de 
toekomst, is het noordoosten.
Tegenwoordig vinden vele zielen uit eerdere Michaël-
stromingen in het huidige Michaël-tijdperk elkaar weer 
terug, die de antroposofie vinden en zich bewust willen 
worden van de activiteit van Michaël in de antroposofie.

Ita Wegman schrijft over een mededeling die 
Steiner haar enige tijd na de kerstconferentie van 
1923 had gedaan Dat heeft haar zéér aangegrepen, 
ze acht nu (1925) de tijd rijp om hier over te spreken.
Op zekere dag vertelde Rudolf Steiner mij hoe anti-Mi-
chaël-demonen niets ontziend aan het werk gaan om de 
werkzaamheid van Michaël niet te laten opkomen en die 
te vernietigen. Zij verbergen zulke doeleinden en alleen de 
mens kan deze demonen hun geheim ontfutselen. De mens 

alleen is het die weet kan hebben van de geheimen van 
de demonen. De goden wachten op deze geheimen die de 
mensen hen tegemoet brengen; en het zijn slechts de goden 
die op hun beurt deze geheimen van de demonen voor de 
mensen kunnen ontraadselen. Door een dergelijk offeren 
aan de goden, van aan demonen ontworstelde geheimen 
door de mensen, wordt het duistere handelen van deze de-
monen afgewend, zodat daar waar duisternis heerste, het 
geestelijk licht weer kan stralen.
Deze anti-Michaël-demonen, waartoe ook Klingsor met 
zijn schare behoort, waren flink aan het werk en uitten 
honende bedreigingen dat ze zich zouden doen gelden als 
de impuls van Michaël, die zo machtig waren begonnen, 
niet tot doorbraak konden komen.
Ik stelde de angstige vraag ”Wat zal er gebeuren als dit 
niet lukt”? En het antwoord luidde: “Dan zal het karma 
regeren”.

Hierbij sluit de uitspraak van Steiner, om ons moed 
te geven, goed aan in een voordracht op de avond 
vóór Michaëlsdag 28 september 1923 (GA. 223
“De leerling moet leren niet door een mislukking ontmoe-
digd te raken. Hij moet de gedachte kunnen hebben: “Ik 
wil vergeten dat het me nu weer niet is gelukt, en het op-
nieuw proberen alsof er niets gebeurd is”.
"Zo verovert hij zich de overtuiging, dat de krachtbron-
nen in de wereld waar hij uit kan putten, nooit opdrogen. 
Hij streeft steeds weer naar het geestelijke, dat hem zal 
verheffen en dragen, hoe vaak zijn aardse kant ook krach-
teloos en zwak mag zijn geweest. Hij moet in staat zijn 
de toekomst tegemoet te leven en zich in dit streven door 
geen enkele ervaring uit het verleden te laten storen. Want 
de in een fysiek lichaam geïncarneerde mens kan er nooit 
absoluut zeker van zijn, dat elke geestelijke impuls die 
door hem innerlijk wordt opgepakt ogenblikkelijk in zijn 
geheel adequaat fysiek kan worden gerealiseerd. Daarom 
verwacht de geestelijke wereld niet van de mens, dat hij 
een dergelijke impuls snel en volledig verwerkelijkt, maar 
dat hij voortdurend naar verwezenlijking van deze im-
puls streeft en hieraan onwankelbaar trouw blijft." 

Steiner vervolgt, en legt de nadruk op de innerlijke 
houding als de enige die met Michaëls wil overeen-
komt.
“Zover opstijgen, dat men door de gedachten over het gees-
telijke net zo kan worden gegrepen als door iets fysieks in 
de wereld, dat is Michaëlskracht ! Vertrouwen hebben in 
de gedachten over het geestelijke (wanneer men tenmin-
ste aanleg heeft om deze te kunnen opnemen), zodat men 
weet: je hebt deze of gene impuls uit de geestelijke wereld. 
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Michaël
Je geeft je aan deze impuls over, je maakt jezelf tot werk-
tuig voor de verwerkelijking daarvan. Een eerste misluk-
king – maakt niet uit! Een tweede mislukking – maakt 
niet uit! En al mislukt het honderd maal – het maakt niet 
uit! Want geen enkele mislukking is ooit doorslaggevend 
voor de waarheid van een geestelijke impuls, waarvan 
de werking innerlijk doorzien en opgepakt is. Want men 
heeft pas vertrouwen, het juiste vertrouwen in een geeste-
lijke impuls die men op een bepaald tijdstip oppakt, wan-
neer men tot zichzelf zegt: honderd keer is het me niet 
gelukt, maar dat kan voor mij hoogstens een bewijs zijn, 
dat mij in deze incarnatie de voorwaarden niet gegeven 
zijn om deze impuls te realiseren. Maar dat deze impuls 
juist is, maakt deze impuls mij door zijn eigen aard dui-
delijk. En al zou ik pas na de honderdste incarnatie de 
kracht hebben om deze impuls te realiseren, - niets anders 
dan de aard van de impuls zelf kan me overtuigen, of een 
geestelijke impuls al dan niet uitvoerbaar is. 
Wanneer u zich voorstelt hoe in het gemoed van de mens 
dit grote vertrouwen in iets geestelijks is ontwikkeld, 
wanneer u zich indenkt dat de mens rotsvast kan ver-
trouwen op iets, waarvan hij heeft ingezien, dat het iets 
is wat geestelijk zegeviert, hierop zo kan vertrouwen, dat 
hij het niet laat vallen, ook al is de buitenwereld nog zo 
krachtig van het tegendeel overtuigd, wanneer u zich dit 
voorstelt, dan heeft u een idee van wat de Michaëlskracht, 
het Michaëlswezen van de mens wil. Want pas dan heeft 
u er een begrip van wat het grote vertrouwen in de Geest 
is…En als op deze wijze het vertrouwen in het geestelijke 
zo’n zielsgesteldheid bewerkstelligt, dat men in staat is 
dit geestelijke als even reëel te ervaren als de bodem onder 
onze voeten, waarvan we weten, dat we – als die er niet 
zou zijn – niet met onze voeten kunnen lopen, dan hebben 
we een gevoel in ons gemoed van datgene, wat Michaël 
eigenlijk van ons wil”.

Tot slot:
Op 28 september 1924 gaf Rudolf Steiner deze laat-
ste ontroerende voordracht vóór zijn dood.
Ik geef het laatste gedeelte weer.
(…) Nu terwijl u leeft, en vervolgens, wanneer u door 
de poort van de dood zult zijn gegaan. U zult daar in 
de geestelijke bovenzinnelijke wereld al die mensenzielen 
vinden met wie u zult voorbereiden wat aan het einde 
van deze eeuw (20ste) moet gebeuren en wat de mensheid 
door de grote crisis heen moet brengen waarin ze zich be-
vindt.
Alleen dan wanneer deze opgave, dit ons doordringen 
met de grote geweldige kracht van Michaël, met de wil 
van Michaël die immers niets anders is dan wat voor de 

Christus-wil voor de Christus-kracht uitgaat, ten einde 
deze Christus-kracht op een betere wijze in het leven op 
aarde te integreren – alleen dan, wanneer deze Michaël-
kracht werkelijk de zege kan behalen over het demonische- 
draakachtige dat u immers ook goed kent en wanneer u 
allen op deze wijze de Michaël-gedachte in het licht hebt 
opgenomen, wanneer u deze Michaël gedachte in goede 
trouw en met intense liefde hebt opgenomen en bewaard, 
wanneer u tracht deze Michaël-wijdingsstemming dit 
jaar (1924) tot uitgangspunt te nemen van datgene, wat 
deze Michaël-gedachte niet alleen met alle intensiteit, met 
alle kracht in uw ziel doet oplichten, maar in al uw daden 
kan laten leven – dan zult u trouwe dienaren van deze 
Michaël-gedachte zijn, dan zult u hoogwaardige mede-
werkers kunnen worden bij datgene wat in de zin van 
Michaël door antroposofie in de aarde-ontwikkeling ver-
wezenlijkt moet worden.

Hier onderbreek ik even deze voordracht. Het ver-
volg van deze voordracht van Steiner, is een dringend 
appèl. Hebben we sterk gestaan in het verleden?
Maar…. hoe is de situatie nu 89 jaar later.?
Wanneer in de naaste toekomst in tenminste vier keer 
twaalf mensen de Michaël-gedachte sterk opleeft, in vier 
keer twaalf mensen die echter niet door zichzelf, maar 
door de leiding van het Goetheanum in Dornach als 
zodanig kunnen worden erkend, wanneer uit vier keer 
twaalf van dergelijke mensen initiatiefnemers naar vo-
ren komen voor een Michaël-feeststemming, dan kunnen 
we het licht tegemoet zien dat door Michaël-stroming en 
Michaël-activiteit zich in de mensheid van de toekomst 
zal verbreiden.
Ik heb getracht alles op alles te zetten om u vandaag met 
deze korte woorden tenminste te zeggen dat het zo is. Voor 
meer zou vandaag mijn kracht nog tekortschieten Maar 
dat is wat vandaag door de woorden heen tot uw zielen 
moge spreken: dat u door deze Michaëlgedachte opneemt 
in de zin van wat een hart, dat trouw is aan Michaël kan 
voelen wanneer Michaël verschijnt, bekleed met het stra-
lenkleed van de zon, Michaël die wijst en duidt op dat-
gene wat gebeuren moet, opdat dit Michaël-kleed, dit licht 
tot de stromende woorden kan worden, die de Christus-
woorden zijn, die de kosmische woorden zijn, waardoor 
Wereld-Logos tot mensen-logos kan worden. Laat mij 
daarom vandaag deze woorden tot u spreken:
Gij, aan zonnemachten ontsproten,
licht schenkende, werelden zegende
geestesmachten – tot Michaëls stralenkleed
zijt ge voorbestemd door het godendenken.
Hij, de Christusbode, duidt in u
op mensdragende, heilige wereldwil;
gij, heldere wezens van de etherwereld,
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draagt het woord van Christus naar de mens.
Zo verschijnt Michaël, de heraut van Christus,
aan de wachtende, dorstende zielen;
voor hen schijnt uw lichtend woord
in de wereldtijd van de geestesmens.
Gij, leerlingen in het geestesonderricht,
neemt Michaëls wijze wenken,
neemt het liefdewoord van de wereldwil
met vrucht in uw hoge zieledoelen op.

GA.238 "Esoterische Betrachtungen Karmischer Zusammen-
hänge". Vierter Band.
Nederl. Karmaonderzoek 5 (uitg. Vrij Geestesleven)
Zie ook : Rudolf Steiner en de grondvesting van de nieuwe mys-
teriën door Sergej O. Prokofjeff. Hfdst. 7 Het Michaëltijdperk en 
het nieuwe Graalsgebeuren. (uitg. Perun Boeken)

Wat Rudolf Steiner ons bracht is nimmer verleden 
tijd, of achterhaald, maar heden en toekomst. Hiervan 
kennis te mogen nemen, geeft grote verantwoorde-
lijkheid. Laten we ons daar van bewust zijn en ons 
aaneensluiten. Steiner kon uitspreken waar de tijd 
rijp voor was en de mensen konden bevatten. Maar 
laten wij oppassen dat wij geen aanvulling proberen 
te geven uit onze beperktheid als mens, of het beter 
te weten dan Rudolf Steiner. Wat schenken wij de 
mensheid daarmee? Bevordert het wellicht tweespalt? 
De Antroposofie is de grootste bedreiging voor het 
Ahrimanische. Daar zullen we zeker niet van gevrij-
waard zijn. In alle mogelijke en onmogelijke vormen 
zal het binnendringen. Het onder ogen zien, herken-
nen, is het beste middel tegen angst. Laten we ons 
verenigen in het gedachtegoed van Steiner, niet voor 
onszelf, maar tot steun en liefde voor de medemens en 
alle levende wezens om ons heen in de natuur, en de 
“levende” gestorvenen.

“Door Michaëls ogen kijkt Christus ons aan”.
“Een nieuw gebod geef ik u, dat gij elkander lief-
hebt”.
Ons dagelijks verbinden met de Michaël spreuk kan 
ons steunen.

“O Michaël !
wil mij beschermen,
als uw dienaar 
wil ik leven
uit heel mijn hart
opdat deze dag beeld wordt
van uw wil
die het lot in goede banen leidt.

(Rudolf Steiner)

Materie, wetenschap en 
BewustZijn

hugo van der Zee, 26-08-2013

Hoewel men technologische ontwikkelingen over 
het algemeen nog als synoniem met vooruitgang ziet 
wordt het toch steeds duidelijker dat technologieën 
meestal een schaduwzijde hebben. Zo hebben we 
uitgebreide transportsystemen, maar deze veroorza-
ken vervuiling en overlast. De voedselindustrie kent 
een veelheid aan producten, maar gezond voedsel 
wordt steeds schaarser. De medische wetenschap is 
zeer geavanceerd, en toch blijken steeds meer men-
sen ziek te zijn. De techniek geeft ons efficiëntie en 
bespaart ons tijd, maar we hebben het steeds druk-
ker. Voorts heeft de mens nooit zo veel informatie 
tot zijn beschikking gehad, en toch zijn de meeste 
mensen slechter geïnformeerd dan ooit. Dit zijn 
slechts een paar voorbeelden. Natuurlijk kan men de 
wetenschap niet als de oorzaak aanwijzen. Uiteinde-
lijk gaat het om bewuste keuzes die men maakt over 
de ontwikkeling en gebruik van technologieën. Het 
waren keuzes die er toe geleid hebben dat we indu-
strieën hebben die de bodem, de zeeën en rivieren 
vervuilen. En er is gekozen om atoomwapens te ont-
wikkelen. Men kan aanvoelen waarom de Griekse 
mythologische held Prometheus zo zwaar gestraft 
werd door de Goden toen hij het geheim van het 
vuur stal en dit aan de mensheid gaf zodat deze een 
technische beschaving kon ontwikkelen. 
De morele afweging bij de technologieën en de on-
derzoeksmethoden die de huidige maatschappij zo 
sterk bepalen lijkt volledig te ontbreken. Natuurlijk 
heeft de technologie voor veel doorbraken gezorgd. 
We weten veel over het menselijke lichaam, over de 
dieren en plantenwereld, over de materie en de aarde. 
Toch blijkt de huidige wetenschap duidelijke limie-
ten te hebben wat betreft kennis over de diepgaande 
verbanden in mens en wereld. Zo kan men bijvoor-
beeld niet zeggen waarom een cel zich deelt, of hoe 
de chemische processen in mens en dier zich precies 
afspelen, en op vragen over leven en ziekte kan men 
maar in zeer beperkte mate antwoord geven.
Wetenschappelijk onderzoek is vandaag de dag 
voornamelijk reductionistisch. Dat wil zeggen men 
ontleedt, meet en analyseert. Bij een reductionisti-

Materie
Michaël
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Materie
sche aanpak probeert men het onderzochte zo sterk 
mogelijk te vereenvoudigen. Zo tracht men de bi-
ologie tot scheikundige processen te herleiden, de 
scheikunde wordt weer herleid tot de natuurkunde, 
en de processen in de natuurkunde tracht men te ver-
klaren met de kwantum mechanica, de wetenschap 
van het subatomaire gebied. Hier hoopt men uitein-
delijk het kleinste deeltje te vinden dat het bouw-
steentje van het universum vormt. Wanneer men de 
geheimen van dit deeltje kan ontrafelen hoopt men 
de wereld beter te kunnen begrijpen. De deeltjesver-
sneller is een belangrijk gereedschap in deze queeste. 
Men versnelt subatomaire deeltjes en laat ze hard 
botsen zodat ze uiteen vallen. Door de effecten van 
de inslag te meten, zoals de vrijgekomen energie, 
denkt men de eigenschappen van het deeltje te kun-
nen blootleggen. Men veronderstelt dus dat de we-
reld in het klein eigenlijk heel simpel moet zijn. Een 
voorbeeld kan dit duidelijk maken. Wanneer we een 
rubber bal zeer hard tegen een muur zouden schie-
ten zodat deze vernietigd wordt, dan zouden we ons 
kunnen indenken dat we aan de hand van de geme-
ten resultaten van de inslag wel iets kunnen zeggen 
over de eigenschappen van de bal, bijvoorbeeld wat 
de massa of de elasticiteit was. Maar wanneer men 
een complexer object of een plant of een dier tegen 
een muur zou schieten zodat deze volledig zouden 
desintegreren, dan zou het toch onzinnig zijn om 
aan te nemen dat de resultaten van deze inslag ons 
een dieper inzicht zouden geven over het object, 
de plant of het dier. Ook op moleculair (chemisch) 
niveau is het duidelijk dat men niet meer te weten 
komt over een stof door deze te ontleden. Zo bestaat 
een watermolecuul uit waterstof en zuurstof atomen. 
Hoe nauwkeurig wij de waterstof en zuurstof ato-
men ook onderzoeken, het zal ons weinig kunnen 
vertellen over de eigenschappen en kwaliteiten van 
water. 
Het is niet moeilijk in te zien dat het ontleden van 
een object slechts een eenzijdig beeld kan geven, en 
dus een beperkte kennis over het onderzochte op-
levert. De psychologie stelt dat men iets niet wer-
kelijk kan liefhebben wanneer men het niet goed 
kent. Immers, ‘onbekend maakt onbemind’. Dit is 
niet slechts een mooi gezegde. Psychologisch on-
derzoek heeft dit duidelijk aan kunnen tonen. Het 
‘kenproces’ is essentieel om te kunnen liefhebben, en 
een beeld van moraliteit te kunnen vormen. Nu is 
het kenproces van de reductionistische (materialisti-
sche) wetenschap gebaseerd op scheiding, namelijk 

tussen het object en de onderzoeker. Deze scheiding 
vormt de basis voor wat men vandaag de dag ob-
jectief onderzoek noemt. Nu heeft echter de kwan-
tummechanica, die de materialistische wetenschap 
bij uitstek is - juist deze wetenschap - geconstateerd 
dat materie en bewustzijn onlosmakelijk met elkaar 
verbonden zijn. Het kunnen geen gescheiden facto-
ren zijn, wat betekent dat materie niet op zich zelf 
kan bestaan. Dit is een enorme ontdekking en opent 
de deuren naar nieuwe wetenschappelijke ontwik-
kelingen. In dit artikel wordt getracht uit te leggen 
hoe de kwantummechanica tot deze ontdekking is 
gekomen, en er wordt wat verteld over één van de 
pioniers op dit nieuwe wetenschappelijke gebied.
De Griekse filosoof en wetenschapper Democritus, 
die leefde in de vijfde eeuw voor Christus, vroeg zich 
wat er zou gebeuren wanneer men een steen in twee 
stukken zou hakken en één van deze twee stukken 
ook weer in tweeën zou hakken en zo verder. Demo-
critus besefte dat je hier niet oneindig lang mee door 
kon gaan, maar dat je op een gegeven moment een 
stukje over zou houden dat niet meer deelbaar zou 
zijn. Democritus noemde dit ondeelbare stukje het 
'atoom', waarschijnlijk naar het Griekse woord ato-
mos dat ‘ondeelbaar’ betekent. Er is ook een theorie 
die aanneemt dat Democritus het woord atoom naar 
de Egyptische god Atum heeft genoemd. Atum is 
de schepper God in de Egyptische mythologie en 
wordt als 'de Ene' aangeduid. Democritus was goed 
op de hoogte van de Egyptische cultuur daar hij vijf 
jaar in Egypte in de leer was geweest. Het is moge-
lijk dat het Griekse woord tomos dezelfde oorsprong 
heeft als het Egyptische Atum. Het woord atoom 
wordt tot op de dag van vandaag gebruikt als kleinst 
vaste deeltje dat nog herkenbaar is als bouwsteen. 
Het atoom is echter wel deelbaar (zoals bij kern-
splitsing blijkt) en bestaat uit subatomaire deeltjes 
zoals elektronen, neutronen, protonen, en quarks en 
leptonen die weer onder verdeeld kunnen worden in 
een groot aantal andere subatomaire deeltjes. Ato-
men en subatomaire deeltjes zijn zo klein dat ze met 
een optische microscoop niet waar te nemen zijn. 
Het is niet gemakkelijk om een zich een voorstelling 
te vormen van de grote van de atomaire wereld. Een 
bacterie is al klein, maar nog niets vergeleken bij een 
atoom, dat slechts enkele nanometers groot is (een 
nanometer is één miljardste meter).
Wetenschappers als Newton hadden het wereld-
beeld danig veranderd door aan te tonen dat overal 
in de wereld en het universum beweging is en krach-
ten op elkaar inwerken. Het beeld dat men had van 
de materie in het klein, op atomair gebied, was nog 
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Materieeen beeld van rust. De eerste persoon die aantoonde 
dat er op dit gebied ook van alles gaande is was de 
Nederlandse wetenschapper Jan Ingenhousz. Toen 
deze fijne roetdeeltjes op een laag alcohol strooide 
en deze met een microscoop bekeek merkte hij dat 
de roetdeeltjes willekeurig over het alcohol opper-
vlak schoten. Er was geen luchtstroming of bewe-
ging in de alcohol. Er moest dus iets anders zijn dat 
de roetdeeltjes voortstuwde. De Schotse botanicus 
Robert Brown deed het zelfde experiment met 
stuifmeel op een wateroppervlak, waarna het bekend 
werd als de 'Brownse beweging’. Men besefte dat 
er beweging was op moleculair of atomair gebied, 
maar men slaagde er niet in dit direct waar te ne-
men. Afzonderlijke atomen zijn zo klein dat ze geen 
licht terug kaatsten en hierdoor zijn ze niet met een 
optische microscoop te zien. Het duurde tot de uit-
vinding van een elektronenmicroscoop voordat men 
atomen kon waarnemen. De elektronenmicroscoop 
schiet kleine deeltjes (elektronen) op een voorwerp, 
bijvoorbeeld een atoom. Het atoom kaatst de elek-
tronen terug en deze worden opgevangen door een 
detector. Aan de manier waarop de deeltjes worden 
afgestoten en gedetecteerd kan men bepalen wat de 
vorm van het object is.
Men ontdekte dat het atoom, net als het universum, 
grotendeels uit lege ruimte bestaat. Het atoom heeft 
een kleine kern, en één of meer nog kleinere deel-
tjes (elektronen) die daar in banen omheen bewe-
gen. Om een idee te geven van de verhoudingen van 
een atoom kan men de volgende voorstelling ma-
ken. Neem een erwt in gedachten en plaats die in 
het midden van een voetbalstadion. De erwt is de 
atoomkern (die ook weer uit deeltjes bestaat, maar 
daar zullen we nu niet op in gaan). Het elektron is 
een fijn zandkorreltje dat met enorme snelheid door 
het stadion vliegt. Het volgt geen regelmatige ba-
nen zoals een planeet om de zon, maar springen van 
één baan naar de andere. Deze ‘kwantumsprong’ is 
onmiddellijk, het elektron verdwijnt in één baan en 
komt direct in een andere baan te voorschijn. Nu 
eens bevindt het zich bij de lichtmast, dan ineens op 
de voorste rij van de tribune, en dan vlak bij de erwt. 
De snelheid is zo groot dat de baan van het elektron 
het atoom (het voetbalstadion) haar vastheid geeft.

De subatomaire wereld is niet alleen zeer bewege-
lijk, maar ook zeer onvoorspelbaar. Het is niet te 
bepalen wanneer het elektron de kwantumsprong 
zal maken, en ook niet waar het tevoorschijn zal ko-
men. Dan kunnen subatomaire deeltjes door ener-
gie velden heen waar ze theoretisch gezien onmo-
gelijk doorheen kunnen. Men noemt dit het ‘tun-

neleffect’ omdat het deeltje door een soort tunnel 
lijkt te gaan. Alleen kan men deze tunnel met de 
natuurkundige wetten niet verklaren. Ook kunnen 
deeltjes zich op twee meerdere plaatsen tegelijk be-
vinden. Dit is niet zo maar een theorie. Een relatief 
eenvoudige proef laat zijn dat een deeltje werkelijk 
op meerdere plaatsten tegelijk kan zijn. Een andere 
bijzondere eigenschap van deeltjes is dat ze ‘paren’ 
kunnen vormen die elkaar op afstand kunnen be-
invloeden. In een opstelling in een laboratorium in 
Parijs konden twee deeltjes elkaar beïnvloeden over 
een afstand van 13 meter. Het bijzondere was dat 
de deeltjes ‘direct’ contact hadden. Dat wil zeggen 
zonder tijd, wat betekend sneller dan de lichtsnel-
heid, hetgeen theoretisch gezien onmogelijk is. Het 
maakt niet uit hoever het deeltjespaar van elkaar af 
is, het kan 13 meter maar ook 100.000 km zijn. De 
deeltjes zullen elkaar even gemakkelijk en even sterk 
beïnvloeden. Een verklaring voor het directe contact 
van een deeltjespaar is dat beide deeltjes een soort 
‘alter’ deeltje hebben dat zich een gemeenschappe-
lijke ‘ruimtetijd’ dimensie bevindt. Deze dimensie 
noemt men in de kwantummechanica de ‘non-loka-
liteit’. Dit omdat voorwerpen in deze dimensie nog 
in tijd, nog in ruimte te lokaliseren zijn. 
Nu kan men redeneren dat het gedrag en de on-
voorspelbaarheid op atomair gebied wel bijzonder is, 
maar dat de zichtbare fysieke wereld toch ook veel 
onzekerheden kent. Denk alleen al aan het weer. Dit 
is waar, en aan de andere kant toch ook niet waar. De 
onvoorspelbaarheid in de fysieke wereld is te wijten 
(of te danken) aan de zeer grote aantallen invloeden 
en factoren die op elkaar inwerken. Maar deze fac-
toren volgen trouw de natuurwetten. Om dit duide-
lijk te maken nemen we het voorbeeld van het rou-
lette spel in een casino. Een persoon (de croupier) 
werpt het balletje in de rand van de cilinder van 
de roulette. Het lijkt onvoorspelbaar in welk vakje 
(nummer) het balletje terecht zal komen. Maar als 
we alle factoren exact konden meten, bijvoorbeeld 
de hoek en kracht van de worp, de wrijving van het 
balletje, de krachten die in het balletje werken, de 
luchtstromen in het casino, de vochtigheid en tem-
peraturen enz. Enfin, als we alle factoren die invloed 
op de gang van het balletje hebben zouden kennen 
en zouden kunnen verwerken dan zou het mogelijk 
zijn om met 100% zekerheid te berekenen op welk 
nummer het balletje zou vallen. In de praktijk is het 
echter onmogelijk al deze informatie te verzamelen 
en te verwerken. Maar theoretisch is het mogelijk. 
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Op subatomair (kwantum) niveau is dit fundamen-
teel anders. Zelfs wanneer men alle mogelijke in-
formatie over een deeltje zou hebben dan blijkt het 
gedrag van het deeltje toch onvoorspelbaar. Aanvan-
kelijk dacht men dat het oplossen van de onvoor-
spelbaarheidsfactor een kwestie van tijd zou zijn, dat 
men er uiteindelijk wel uit zou komen. En sommige 
wetenschappers denken nog steeds dat wanneer 
er betere microscopen, snellere computers, grotere 
deeltjesversnellers en nieuwe formules worden ont-
wikkeld de wetenschap wel met een oplossing kan 
komen. Echter, de kwantumtheorie toont zelf aan 
dat hoe meer we weten over een bepaalde kwantu-
meigenschap van een deeltje, hoe groter de onzeker-
heid factor is wat betreft een andere eigenschap van 
het zelfde deeltje. Bijvoorbeeld, van een deeltje als 
een elektron kunnen we met instrumenten de snel-
heid, of de locatie berekenen, maar nooit beiden. En 
de factoren en ‘snelheid’ en ‘locatie’ zijn juist samen 
belangrijk om de baan van het deeltje vast te stellen. 
Uit proeven blijkt dat hoe exacter we de snelheid 
kunnen meten, hoe onzekerder de locatie van het 
deeltje is. En hoe nauwkeuriger we de locatie kun-
nen bepalen, hoe minder we weten over de snelheid. 
Dit fenomeen, bekend als het ‘onzekerheidsprincipe 
van Heiselberg’, is de hoeksteen van de kwantum-
theorie, en kent nog andere ‘onzekerheidsparen’ zo-
als ‘energie’ en ‘tijd’. Nu blijkt deze paradoxale ‘schi-
zofrene’ eigenschap van de deeltjes juist essentieel te 
zijn voor het bestaan van het deeltje. Wanneer we 
zowel de plaats als snelheid van het deeltje zouden 
kunnen meten dan zou volgens de kwantumtheorie 
het deeltje zelf ophouden te bestaan. Het Heisel-
berg fenomeen vormt dus in zekere zin een bescher-
mingsveld voor het deeltje. Het geeft ook aan dat 
er een grens is van wat we van de atomaire wereld 
kunnen ‘weten’ door te ‘meten’. 

Nu ontdekte men in deze periode dat licht waarvan 
men altijd had gedacht dat het golven waren, deel-
tjes of golven kunnen zijn, al naar gelang ze waarge-
nomen worden. Deze ontdekking maakte het aan-
nemelijk dat het tegenovergestelde ook zou kunnen 
gelden, namelijk dat materie zich als deeltje, maar 
tevens als golf zou kunnen gedragen. Een golf heeft 
wel een snelheid maar is niet tot een punt te lokali-
seren. Het kent geen lineaire voortgaande beweging, 
maar het breidt zich naar alle kanten uit, zoals we bij 
een golf in een waterplas kunnen zien. Het golfka-
rakter bleek het inzicht in de subatomaire wereld te 
vergroten maar het kon het gedrag van subatomaire 

deeltjes niet verklaren. Er volgde een heel aantal 
nieuwe theorieën van deeltjes met bijzondere eigen-
schappen. Zo bleek dat deeltjes een `spin` (draai-
ing) hebben. Bepaalde elementaire deeltjes, `quarks` 
genaamd, kunnen bijvoorbeeld `up` of `down` zijn, 
maar ook `top` of `bottom`, en er bestaan deeltjes 
als `charm quarks` en `strange quarks`, waarvan de 
laatste weer verschillende niveaus van `strangeness` 
kunnen hebben. Ondanks de vele onderzoeken en 
ad-hoc theorieën bleef het gedrag van de materie 
op subatomair niveau toch onvoorspelbaar en on-
grijpbaar. 

Het onzekerheidsprincipe was voor de wetenschap 
iets volledig nieuws, en voor velen wetenschappers 
natuurlijk zeer onbevredigend. Het fenomeen lijkt 
direct in tegenspraak te zijn met het woord ‘weten-
schap’ zelf. Einstein, de pionier van de kwantumme-
chanica kon niet geloven in een willekeurige sub-
atomaire wereld en deed zijn beroemde uitspraak 
‘God speelt niet met dobbelstenen`. Einstein heeft 
veel onderzoek gedaan om te bewijzen dat er geen 
willekeur bestaat op kwantum gebied maar is daar 
voor zover we weten nooit in geslaagd. Wanneer 
men een willekeurig boek over kwantum mecha-
nica of astrofysica openslaat dan is daar meestal te 
lezen dat Einstein ‘het verkeerd had’. Nu kan ieder 
mens er eens naast zitten, ook Einstein. Maar het 
gemak waarmee zoveel wetenschappers beweren dat 
een wetenschapper als Einstein het bij het verkeerde 
einde had is opmerkelijk. Overigens heeft Einstein 
nooit beweerd een sluitende theorie te hebben die 
bewees dat er geen willekeur op subatomair gebied 
zou bestaan. Hij was eenvoudig van mening dat de 
oplossing nog niet gevonden was. Hij meende dat er 
nog factoren meespeelden die we nog niet kenden. 
Gedurende het latere deel van zijn leven heeft Ein-
stein veel tijd besteed aan het vinden van andere ver-
klaringen. Maar zijn werken uit deze periode vindt 
men over het algemeen te metafysisch, en zijn nooit 
zeer populair geweest. 

albert einstein
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MaterieTerug naar het roulette voorbeeld (we hadden even-
goed een dobbelsteen worp als voorbeeld kunnen 
nemen). Eerder is beschreven hoe je de uitkomst 
van het balletje met 100% zekerheid zouden kun-
nen berekenen wanneer je alle invloeden kent die 
meespelen bij de uitkomst en beschikking hebt over 
de nodige rekenkracht. Echter, de metingen die we 
zouden uitvoeren voor een succesvolle berekening 
kunnen pas gedaan kunnen worden NADAT het 
balletje is geworpen. Dus na het moment dat de 
hand het balletje loslaat en we de hoek en de kracht 
en alle variabelen die invloed op het balletje hebben 
kunnen meten. De ‘manier’ waarop het balletje werd 
geworpen is natuurlijk wel een onwillekeurige fac-
tor. We konden niet voorspellen op wat voor manier 
de persoon het balletje zou gaan gooien, wat zijn 
of haar overwegingen waren en hoe deze zouden 
leiden tot de definitieve worp. De onzekere factor 
van de uitkomst van de worp is de bewuste (vrije) 
keuze van de persoon*. Natuurkundige wetten schij-
nen prima te werken zolang er geen onberekenbare 
willekeurige variabelen zijn zoals de psyche van een 
balletjeswerper.
* Een casino is natuurlijk niet bepaald een plek waar 
mensen bewuste keuzes maken, maar dit is niet relevant 
voor het voorbeeld.
De willekeur op subatomair gebied was een onver-
wachte ontdekking. Men deed echter nog een ver-
rassende ontdekking. Namelijk, de kwantum me-
chanica kent geen waarnemer-onafhankelijke wer-
kelijkheid zoals dat bij de klassieke natuurkunde het 
geval is. Hiermee werden de fundamenten van de 
natuurwetenschap omver gehaald. De onderzoeken 
van wetenschappers als Heiselberg en Bohr beves-
tigde het. De (bewuste) keuze die de waarnemer 
maakt bij het opzetten van een experiment bepaalt 
in belangrijke mate de uitkomst daarvan. Het be-
wustzijn heeft dus een direct aantoonbaar effect op 
de materie. Het kan bijvoorbeeld beïnvloeden op 
welke locatie een deeltje zich op een bepaald mo-
ment bevindt. Het maakt hierbij niet uit of het een 
directe of indirecte observatie is. Wanneer men bij-
voorbeeld een computer programmeert om op een 
willekeurig moment een proef uit te voeren, en de 
verkregen informatie automatisch op te slaan dan 
staat hier nog een bewuste keuze achter. En deze 
kan het resultaat beïnvloeden. Het lijkt er uitein-
delijk op dat de mens de dobbelstenen gooit, maar 
niet over voldoende kennis beschikt om te voorspel-
len welk nummer boven zal komen. De kwantum 
mechanica moest aanvaarden dat het bestaan van 
materie sterk aan het bewustzijn is gerelateerd. Een 

groot aantal kwantum fysici is zelfs van mening dat 
wanneer er geen bewuste observatie is er ook geen 
sprake van materie is. 
Er was een nieuwe terminologie nodig om de fe-
nomenen op kwantum gebied te beschrijven. Zo is 
materie door de kwantum mechanica slechts uit te 
drukken in factoren als ‘waarschijnlijkheid’ en ‘mo-
gelijkheid’. Voor wetenschappers zijn dit vage en 
lastige begrippen. De kwantum fysicus Amit Gos-
wami kwam met een nieuwe aanpak. Goswami is 
een geleerde van Indische afkomst en een autoriteit 
op het gebied van kwantum mechanica. Hij was 32 
jaar lang professor aan de Universiteit van Oregon 
(VS) en schreef elf boeken over kwantum mecha-
nica. Goswami is vijfenzeventig jaar oud en nog 
zeer actief op wetenschappelijk gebied. Goswami 
beschouwde de mogelijkheidsfactor niet als een on-
wenselijke eigenschap van de kwantum wereld, die 
men het liefst zou weg calculeren, maar zag het juist 
als aangrijpingspunt voor verder onderzoek. Wan-
neer er sprake is van mogelijkheden, dan betekent 
dit dat bepaalde zaken niet vast liggen. En waar za-
ken niet vastliggen in wetten en regels dan kunnen 
er keuzes gemaakt worden. De keuzevrijheid vormt 
het bruggenhoofd waarmee we in het kennisgebied 
kunnen treden waar de materie te begrijpen is, aldus 
Goswami. Het bewustzijn speelt hier een essenti-
ele rol. Wanneer we de materie willen begrijpen dan 
moeten we het niet ‘omlaag halen’ door het te ontle-
den en te meten, want dan zullen we altijd een on-
volledig beeld vinden dat willekeur en chaos toont. 
De oplossing ligt er in dat we ons met ons eigen 
bewustzijn richten op het bewustzijnsgebied waar 
de materie kennelijk een deel van haar bestaans-
vorm heeft. Dit is het zelfde (non-lokale) gebied in 
de ruimtetijd dimensie waar deeltjes elkaar kunnen 
beïnvloeden. Wanneer we ons passief opstellen, als 
een antenne, en op de één of andere manier signa-
len hopen op te ontvangen en deze te verwerken 
(zoals bij het doen van metingen) dan blijven we in 
de lokaliteit, en daar heerst geen objectiviteit. Ook 
gaat het er niet om een informatie uitwisseling tot 
stand te brengen, want dit betekent dat er nog steeds 
scheiding is. Het gaat juist om het overbruggen van 
de scheiding. De ‘waarnemer is het waargenomene’, 
schreef Krishnamurti in dezelfde periode dat de be-
langrijkste kwantum ontdekkingen werden gedaan. 
Alleen door het afstemmen van het persoonlijke be-
wustzijn met het non-lokaal bewustzijn kan men de 
materie objectief waarnemen. 
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Nu kan men zich afvragen hoe je je op iets kan af-
stemmen wat onbekend is. Is het hier de bedoeling 
dat men met een zaklamp de spelonken van het be-
wustzijn in gaat? Volgens Goswami gaat het precies 
om het tegenovergestelde. Het gaat er om je actief 
in het licht van het hoger bewustzijn te stellen. De 
mens is daarvoor toegerust. Het hogere bewustzijn 
is weliswaar een gebied waar men nieuwe ervarin-
gen heeft, maar het is geen ‘vreemd terrein’. Mens 
en materie en de hele wereld om ons heen maken er 
deel van uit. We zijn nooit compleet van deze wereld 
afgesloten, onze inspiratie en creativiteit heeft er 
zijn oorsprong, alleen gaat dit nog grotendeels on-
bewust. Rudolf Steiner gaf ooit het volgende beeld: 
wanneer we ons in een vat helder water bevinden 
waar ijsblokken in ronddrijven, en we beperken ons 
gezichtsvermogen dan zullen we alleen de ijsblok-
ken zien. We zullen niet beseffen dat de ijsblokken 
van de zelfde substantie zijn als de omgeving waar 
we ons in bevinden (het water). We kunnen de vol-
ledige werkelijkheid dus niet aanschouwen wan-
neer we ons uitsluitend op ons gezichtsvermogen 
vertrouwen. De wetenschappers die tot de conclu-
sie komen dat er geen materie is wanneer er geen 
waarneming plaatsvindt baseren zich op een gelijke 
manier op een onvolledige waarneming.
In het non-lokale gebied heerst geen ruimte en tijd, 
geen willekeur en onzekerheid, maar harmonie en 
schoonheid. Nu kan men zeggen dat dit wel mooie 
begrippen zijn, maar dat het niet te verifiëren is. Vol-
gens Goswami is het wel te verifiëren, maar niet te 
‘registreren’. Het verifiëren kan alleen door het zelf 
te ervaren, en dit kan alleen door zelfontwikkeling. 
De gedachte dat materie een lagere vorm van be-
wustzijn en geest is, en dat we ons via de materie tot 
de geest kunnen verheffen is niet nieuw. Veel religies 
en filosofieën duiden in deze richting. De tempels 
en piramides die vele culturen kennen zijn materi-
ele uitdrukkingen van de hogere mens en geest. De 

alchemie kende een transformatie van het lage naar 
hoge in de materie, bijvoorbeeld van lood naar goud. 
Deze transformatie was de materiële manifestatie 
die de innerlijke loutering moest begeleiden. In een 
zelfde materieel element zijn ook ontwikkelingsfa-
sen te zien. Het element koolstof bijvoorbeeld, dat 
de bouwsteen van al het organisch leven is, komt 
in verschillende vormen voor. Zo kan het steenkool 
zijn, dat zwart en vormeloos is. Maar het kan ook 
diamant zijn, dat hard, gestructureerd en lichtdoor-
latend is. Diamant heeft een kristalstructuur. Het is 
opvallend dat kristallen zowel door de exoterische 
als esoterische wetenschap als energiedragers wor-
den gebruikt. Zenders en ontvangers hebben kristal-
len, en zelfs een elektronische gasaansteker heeft een 
kristalletje dat energie opwekt wanneer het gebogen 
wordt. Volgens Steiner is een kristal de geestelijke 
uitdrukking van 'begeerteloze kracht'. Steiner heeft 
zeer veel over materie en bewustzijn gezegd en ge-
schreven. Nu kan men zeggen dat de Antroposofie 
de materie en geest veel dieper en rijker beschrijft 
dan iemand als Goswami. Dat kan zo zijn. Maar 
Steiner stelde ook dat de nieuwe wetenschappen uit 
de bestaande wetenschappen zullen ontstaan. Het is 
dus interessant om te kijken naar bijzondere ontwik-
kelingen die plaats vinden in de huidige wetenschap. 
Uiteraard is de grond van de ideeën van Goswami 
niet nieuw. Plato was al van mening dat de mens 
met zijn fysieke zintuigen slechts een schaduwwe-
reld waarneemt, en dat men met het hogere denken 
(de Nous) kan opstijgen tot de werkelijke (ideeën) 
wereld. Ook Boeddha stelde dat de zintuiglijke we-
reld slechts illusie (Maya) is. Het idee van een ho-
gere `werkelijke` (niet fysieke) wereld is bij veel fi-
losofische en religieuze stromingen terug te vinden. 
De werken van Goswami gaan verder dan dit beeld 
in een modern jasje te gieten. Hij bouwt stap voor 
stap voort op de basis van de kwantum mechanica, 
en hanteert de bestaande methodes en begrippen, 
wat het voor veel mensen toegankelijk maakt.
Natuurlijk vinden de ideeën van Goswami weer-
stand. De gevestigde wetenschappen steunen nog 
sterk op het idee dat men ‘opwaartse causaliteit’ 
noemt. Men stelt dat er deeltjes zijn die de atomen 
vormen, de atomen vormen moleculen, die vormen 
weer cellen, en de cellen vormen de hersenen. Het 
bewustzijn zou uiteindelijk slechts een fenomeen 
van de hersenactiviteit zijn. Maar hier zit de weten-
schap vast. Want onderzoek in de kwantum mecha-
nica toont duidelijk aan dat bewustzijn veel meer is 
dan (lokale) hersenactiviteit. Hoewel de wetenschap 
dit erkent kan men toch moeilijk aanvaarden dat het 
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materie staat. Het idee van een omvattend bewust-
zijnsniveau dat niet aan te tonen is met de huidige 
wetenschappelijke onderzoeksmethoden zien velen 
als een poging om ‘God de wetenschap binnen te 
smokkelen`. 
Maar er is geen sprake van smokkelen wanneer de-
zelfde principes worden gehanteerd als welke de we-
tenschap zelf hanteert. Aan God kan je twijfelen, en 
wanneer men in het ‘niet twijfelen aan God’ een on-
vrij blind vertrouwen ziet, dan is het wellicht gezon-
der om aan God te twijfelen. Maar een gezond mens 
hoeft niet aan het eigen bewustzijn te twijfelen. Dit 
is met een simpel voorbeeld te illustreren. Wanneer 
een persoon een kopje in de hand vasthoudt, dan 
zal zij of hij geloven dat wanneer hij of zij de hand 
opent het kopje op de grond zal vallen. Niemand zal 
beweren dat het blind geloof is dat de persoon doet 
geloven dat er een kracht is die het kopje zal doen 
laten vallen. De persoon vertrouwd eenvoudig op de 
natuurwetten, in dit geval de wet van de zwaarte-
kracht, omdat hij of zij deze kent dankzij persoon-
lijke ervaringen. Wanneer nu een mens op ander be-
wustzijnsniveau, dat ook deel van zijn (of haar) eigen 
wezen en omgeving uitmaakt, gelooft in bepaalde 
wetten die gebaseerd zijn op directe ervaringen, dan 
zou men daar niet van kunnen zeggen dat dit blind 
geloof is, alleen om het feit dat wij deze ervaringen 
zelf niet hebben. Net als een kind de wetten van de 
zwaartekracht moet leren kennen en inschatten, zo 
kan het hoger bewustzijn zich ontwikkelen door on-
derzoek en objectieve persoonlijke ervaringen. Het 
begrijpen van materie is zo sterk verbonden met de 
ontwikkeling van het zelfbewustzijn. 
Wanneer we de geschiedenis bestuderen dan is het 
duidelijk dat het menselijk bewustzijn voortdurend 
in ontwikkeling is, binnen een wereld die ook ont-
wikkeling is. Zelfs de meest abstracte en materialis-
tische wetenschapper zal dit niet tegen spreken. Ook 
is het niet te betwisten dat een verder ontwikkeld 
bewustzijn een betere zelfkennis en diepere kennis 
van de wereld zal hebben. Een zich niet verder ont-
wikkelend bewustzijn zal in een zich ontwikkelende 
wereld steeds minder zaken begrijpen. Een dergelijk 
persoon zal, óf steeds sterker moeten gaan twijfelen, 
óf dingen op autoriteit moeten aannemen. Het aan-
nemen op autoriteit is natuurlijk altijd makkelijker, 
maar niet bevredigend. Zeker niet in een tijd waar 
het bewustzijn zo’n belangrijke rol heeft. Steiner 
spreekt van het ‘bewustzijnzieletijdperk’. 
Toch lijken zo veel mensen juist onbewust te leven. 
En als men al bewust handelt dan is dat vaak zeer 

zelfgericht. Bij veel handelingen is men grotendeels 
bezig met het zoeken naar erkenning en waardering. 
En dit gaat meestal onbewust. Steiner zei ooit dat 
mensen die volledig overtuigd zijn dat ze onzelf-
zuchtig handelen toch vaak in het diepst van hun 
ziel hun ego aan het gratificeren zijn. Er is natuurlijk 
niets verkeerds aan om waardering te tonen en te 
ontvangen. Maar voldoening zoeken in waardering 
om de waardering zelf heeft natuurlijk geen waarde, 
en het kan het doel van de handeling juist verstoren. 
Nu is het niet de bedoeling om een preek tegen het 
ego te houden. Het is om aan te geven hoe sterk de 
ijdelheid en de onzekerheid van het ego het mense-
lijke handelen stuurt. En dat dit juist vaak onbewust 
gebeurt. Het ego voelt onbewust aan dat er bij gees-
telijke ontwikkeling niet veel te halen valt. Langs 
de weg naar geestelijke ontwikkeling staan immers 
geen tribunes met klappende mensen, en er wacht 
ons geen medaille. 
Eerder is besproken dat men zowel op exoterisch 
als esoterisch gebied van mening is dat materie be-
wustzijn is, of op zijn minst sterk aan bewustzijn 
gerelateerd is. Nu is een elementaire karakteris-
tiek van materie dat het andere materie naar zich 
toe trekt. Deze aantrekkingskracht kennen we als 
zwaartekracht. We kunnen ons afvragen of er bij 
het menselijk bewustzijn ook een karakteristiek van 
aantrekkingskracht en zwaarte terug te vinden is. 
Kent het bewustzijn, net als materie, een kracht die 
alles omlaag wil trekken, naar één punt toe? Het zou 
niet vergezocht zijn om in de werking van het ego 
in het bewustzijn een overeenkomst te zien met de 
werking van de zwaartekracht bij de materie. Dit is 
geen nieuwe gedachte, verscheidene spirituele scho-
len en bewegingen spreken over de centripetale aan-
trekkingskracht van het ego. Deze scholen kennen 
rituelen en handelingen die de zwaarte van het ego 
moeten overwinnen. Zoals bijvoorbeeld de levitatie 
meditaties van de Indische scholen, of de draaiende 
dans van de Derwisjen. 
Wat is zwaartekracht nu eigenlijk? Volgens New-
ton is het een constante uitstralende kracht die alles 
naar zich toe trekt. Alles wat in haar veld komt is er 
onverbiddelijk aan blootgesteld. Dit was het weten-
schappelijke beeld van de zwaartekracht totdat de 
relativiteitstheorie van Einstein het radicaal veran-
derde. Einstein vertelde ooit dat het de gelukkig-
ste dag in zijn leven was toen hij het inzicht kreeg 
waarmee hij tot de relativiteitstheorie kwam. Wat 
was nu dit inzicht? Het was: ‘zwaartekracht bestaat 
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niet!’ Het is een illusie die de mens zelf construeert 
omdat de volledige werkelijkheid voor ons verbor-
gen is. De illusie is zo overtuigend dat het moeilijk 
te doorzien is. Het volgende voorbeeld tracht het 
duidelijk te maken.
Stel iemand zit in een trein die met een constante 
snelheid over een rechte rails rijdt. De trein heeft 
perfecte vering, schokt niet en maakt geen geluid. 
De coupé waarin de persoon zit heeft geen ramen 
waardoor de persoon niet door heeft dat hij in een 
bewegende trein zit. Dus stel dat dat zo is, dat de 
persoon denkt dat hij ergens rustig in een kamer 
is. Nu maakt de trein ineens een scherpe bocht. De 
persoon wordt plotseling tegen de wand gedrukt en 
denkt: wat voor mysterieuze kracht drukt mij nu in-
eens tegen de muur? Dat hij in beweging was en zijn 
omgeving van richting veranderde kon hij met zijn 
zintuigen niet ervaren. Als toeschouwer wisten wij 
dat wel. We kunnen nu als volgt redeneren: door die 
bocht raakte de persoon onderhevig aan een centri-
fugale kracht (wat feitelijk zwaartekracht is). Maar 
dat is niet echt wat er gebeurde. Wat er gebeurde 
was dat de persoon zich in rustig in een rechte lijn 
voortbewoog, en doordat de trein een bocht maak-
te kwam de wand van de trein in de weg van deze 
rechte lijn (volgens de wet van traagheid). De wand 
vormde dus een belemmering van de vrije doorgang 
van de persoon. En de persoon ondervond daardoor 
een tegenkracht, een weerstand. Volgens Einstein 
werkt de zwaartekracht op dezelfde manier. De re-
lativiteitstheorie stelt dat we in constante beweging 
zijn maar dat merken we niet omdat deze beweging 
in een 'ruimtetijd' is waar onze dagelijkse zintui-
gen geen toegang tot hebben. Volgens de relativi-
teitstheorie is de lichtsnelheid onveranderlijk (een 
universele constante) en zijn tijd en ruimte veran-
derlijk. Tijd en ruimte blijken zo sterk tot elkaar in 
relatie te staan dat men spreekt over ‘ruimtetijd’. De 
ruimtetijd is geen toestand van stilstand, het kent 
‘beweging’ maar toch kan men niet spreken over ob-
jecten die een ‘snelheid’ hebben. Wanneer er sprake 
is van snelheid dan zijn de factoren ruimte en tijd 
onvermijdelijk gescheiden. Snelheid wordt immers 
berekend met de afstand (ruimte) óver een bepaalde 
tijdseenheid. Einstein ontdekte dat wanneer er spra-
ke is van grote massa, de ruimtetijd in de nabijheid 
wordt ‘afgebogen’. Dit fenomeen vindt ook op aarde 
plaats. De ruimtetijd waarin we leven is ‘gekromd’. 
Dit is met proeven aan te tonen. Deze kromming 
heeft het zelfde effect als de kromming van de rails 
(de bocht) van het trein voorbeeld. We merken de 

beweging niet, maar wel de weerstand die beweging 
tracht te blokkeren. En dit ervaren we als zwaarte-
kracht. 

Voetnoot
(Een vaak gebruikt voorbeeld is een mens in een ver-
snellend ruimteschip. Dit is iets correcter maar voor veel 
mensen minder eenvoudig te begrijpen. Voor een korte 
schets van de relativiteitstheorie voldoet het trein voor-
beeld prima.)

Het beeld van een mens in vrije motie die door iets 
wordt belemmerd, en daardoor weerstand onder-
vindt, is heel anders dan het beeld van een mens die 
in een onverbiddelijk Newtoniaans zwaartekracht 
veld gevangen zit. Belemmeringen zijn hindernissen 
die men kan overwinnen. En dit is precies wat de 
mens volgens Goswami kan doen om de materie, de 
wereld, en zichzelf beter te kunnen begrijpen. Door 
de zwaartekracht van het (lokale) persoonlijk be-
wustzijn te ontstijgen komen we in de vrije val van 
het niet lokale bewustzijn. In deze toestand kunnen 
we werkelijke objectiviteit ervaren. We moeten deze 
toestand van de vrije val van het niet lokale bewust-
zijn echter wel bewust benaderen. We kunnen ons 
zelf niet zo in het diepe gooien. 
De zwaartekracht op aarde maakt dat we met vaste 
voeten op de grond staan. Wanneer er geen zwaar-
tekracht was dan zouden we rondzweven wat het 
leven praktisch onmogelijk maakt. Wanneer we de 
zwaartekracht van het ego abrupt zouden uitschake-
len dan zouden we ook vaste grond verliezen. Vrijwel 
alle spirituele scholing kent het streven om het ego 
te overwinnen. Het is aantrekkelijk om het ego te 
zien als een verzameling ongewenste eigenschappen 
die we als last meedragen. En dat we bevrijd zouden 
zijn zodra we deze last van ons af gooien. Maar voor 
velen geldt dat we veel dieper met het ego verbon-
den zijn dan we beseffen. Het onvoorbereid over-
boord gooien van het ego heeft dus het risico dat we 
ons zelf verliezen. Het zweverige (Luciferische) ka-
rakter van sommige esoterische bewegingen is hier 
een voorbeeld van. In deze bewegingen voelt men 
aan dat het ego bestreden moet worden. Maar het 
goede gevoel geeft geen garantie dat een bepaalde 
handeling ook een verstandige keuze is. Er zijn ook 
scholingen, zoals die van de Antroposofie, waar de 
mens geheel zelfbewust de ontwikkeling gaat. Met 
het volledige bewustzijn, dat wil zeggen met kennis 
en begrip van de gedachten, gevoelens en drijfve-
ren worden de hindernissen geleidelijk overwonnen, 
en tegelijkertijd wordt een nieuw fundament opge-
bouwd. Men kan zo stevig in de schoenen, en in de 
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wereld blijven staan. Dat een nieuwe wetenschap-
pelijke benadering als die van Amit Goswami zulke 
duidelijke overeenkomsten heeft met de weg van de 
antroposofische geesteswetenschap is hoopgevend. 
Wetenschappelijk onderzoek met bewustzijn als 
uitgangspunt zullen velen een radicale omslag vin-
den. Aan de andere kant heeft de mensheid nooit 
anders gedaan. Al het onderzoek begint met be-
wustzijn. Het gaat slechts om het gebruik van een 
ander instrument. De huidige wetenschappelijke 
instrumenten kunnen veel vertellen over hoe onze 
waarneming werkt, maar blijken ontoereikend om 
de werkelijke wereld te onderzoeken. Dit betekent 
niet dat er twee kampen hoeven te ontstaan. De ab-
stracte wetenschappen hebben natuurlijk waarde in 
deze tijd. Hopelijk kan een vruchtbare samenwer-
king tussen beide wetenschappen tot een completer 
kennis van mens en wereld leiden. 

Bronnen

The Technological Bluff - Jacques Ellul

De kwantum activist - Dr Amit Goswami 

Quantum theory cannot hurt you - Marcus Chown 

Dr Amit Goswami - 'Consciousness, Quantum Physics and 
Being Human
http://www.youtube.com/watch?feature=player_
embedded&v=bnQ63AOrs6s

The self aware universe
http://www.bibliotecapleyades.net/ciencia/ciencia_psy-
cho08.htm

Non lokaliteit in kwantum mechanica
http://nl.wikipedia.org/wiki/Non-lokaal

Krishnamurti - De waarnemer is het waargenomene
http://www.jiddu-krishnamurti.net/en/1945-1948-ob-
server-is-observed/krishnamurti-the-observer-is-the-ob-
served-46-06

Onzekerheidsrelatie van Heisenberg
http://nl.wikipedia.org/wiki/Onzekerheidsrelatie_van_Hei-
senberg

https://sites.google.com/site/hetnieuwedenken/kwantum-
werkelijkheid

de herkoMst van de nieuwe 
wereld orde: het idee achter 
de anglo-aMerikaanse 
heerschappij (deel 3, slot)

terry Boardman

(voordracht gehouden op 13 en 14 november 2008 te 
pforzheim voor de vrije antroposofische vereniging; 
deel 1 verscheen in het voorjaarsnummer 2013; het 
tweede deel in het zomernummer 2013)

Sta mij toe u enkele fragmenten voor te lezen uit: 'Ex-
perts from American Rhodes Scholarships, A Review 
of the first 40 years', door Frank Aydelotte, die zijn 
leven lang een trouw lid was en in dienst stond van de 
doelstellingen van deze Rhodes-genootschap. Hij was 
tevens bestuurslid van de Carnegie Foundation en lid 
van de Council on Foreign Relations. Zijn boek werd 
gepubliceerd in 1946.
Pag. 7: Doel van het stipendium. 1. Oprichting 

van een geheim genootschap met als doel 
de Britse heerschappij in de wereld uit te 
breiden. Een belangrijk doel is herstel van 
de verbinding met de VS.

Pag. 15: Hij (Rhodes) was er van overtuigd dat het 
onderwijs in Oxford er zorg voor zou dra-
gen dat de jonge kolonisten het belang van 
het behoud van de eenheid van het wereld-
rijk zouden inzien.

Pag. 79: de Rhodes leerling krijgt door het onder-
wijs in Oxford een internationale oriëntatie.

Pag. 87: De Harvard universiteit is leidend met 19 
Rhodes gangers in zijn staf; Californië volgt 
met 9; Chicago 8; Yale en Iowa ieder 7; 
Princeton 6 en Duke en Northwestern ieder 
5. In alle van onze 120 universiteiten en ho-
gescholen hebben we Rhodes-academici op 
professionele en bestuurlijke posities zitten. 

Pag. 89: en hiervoor speciale aandacht: Zij, (de stu-
denten) ervaren in Oxford, dat vele zaken 
waarin ze vaak kritiekloos hebben geloofd, 
absoluut niet worden geaccepteerd, en dat 
veel dingen die ze altijd als onverstandig 
en gevaarlijk hebben beschouwd, als van-
zelfsprekend worden genomen.

Pag. 93: Rhodes doel zou.....worden bereikt als ver-
zekerd zou zijn dat deze mannen uit de VS, 
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Wereldorde
hoge academische posities zouden verga-
ren. Deze mannen zouden dan de inhoud 
van het onderwijs kunnen beïnvloeden en 
het creatieve centrum worden voor een 
meer verlichte publieke opinie in de VS.

Pag. 99: In Washington, aan het ministerie van 
Buitenlandse Zaken, zijn meer Rhodes-
academici verbonden dan aan welk depar-
tement dan ook.

Pag. 115: Zijn (Rhodes) doelen waren gericht op 
vrede, gerechtigheid en democratie.

Pag. 118: Zij (Rhodes-academici) hebben een be-
langrijk aandeel in organisaties als:
− Council on Foreign Relations
− National Policy Committee
− Leage of Nations Association
− The United Nations Association
− The Commission for the Study of the 

Oraganization of Peace
− The Universities Committee on Post-

War International Problems
− The institute of Pacific Relations
− The research group attached to the 

State Dept.
Pag.119: Een aanzienlijk aantal zijn alom bekend 

als experts op het gebied van internationa-
le betrekkingen. Meer fundamenteel nog is 
de gevarieerde, rustige, niet gecontroleerde, 
voortdurende invloed van de mannen, ver-
spreid over alle beroepen en in alle delen 
van het land.

Pag.120 Als de gehele Engelssprekende wereld ver-
     -121 enigd blijft ter ondersteuning van een nieu-

we internationale orde, waarbij de macht 
de dienaar van de wet zal zijn, zal, op een 
manier die hij niet had kunnen voorzien, 
de Unie van Cecil Rhodes tot werkelijk-
heid worden gebracht. 

 cecil rhodes 1853-1902

Het opmerkelijke boek, 'The Anglo-American 
Establishment', geschreven in 1949 door Carroll 
Quigley (universiteit van Georgtown), een aca-
demicus die sympathiseert met de doelstellingen 
van de Rhodes-groep, later bekend als de Millner-
groep, naar Alfred Millner, de door Rhodes aange-
wezen opvolger, is van buitengewoon belang voor 
een discussie over het netwerk waarin de 'Groep' 
werkzaam was gedurende de eerste helft van de 20e 
eeuw. De Anglo-Amerikaanse elite (die de Rhodes-
Millner-groep, De Pilgrims, Skull en Bones en an-
dere genootschappen omvat) was zeer succesvol in 
de mobilisering van de Amerikaanse ondersteuning 
voor Engeland in de Eerste Wereldoorlog en be-
hulpzaam bij de intrede van de Amerikanen in de 
oorlog. Zij leed echter een flinke nederlaag toen het 
congres het voorstel van president Wilson voor een 
volkerenbond (Leage of Nations) afwees, en nog 
een nederlaag in de strijd om de oliebronnen na het 
vredes verdrag van Versailles. Daar was aanvankelijk 
nog eerst de strijd tussen Royal Dutch Shell en de 
Anglo-Perzische oliemaatschappij aan de ene zijde 
(beide maatschappijen feitelijk in bezit van de Brit-
se regering), en de Rockefeller Standard Oil Com-
panies, om de controle over de olie in het Midden 
Oosten, Rusland en Mexico, aan de andere zijde. 
Deze strijd beleefde in 1927 haar hoogtepunt, maar 
in hetzelfde jaar werd de strijdbijl neergelegd met 
de zogeheten 'Achnacarry overeenkomst', door de 
hoofden van Shell, BP en de Standard Oil of New 
Jersey (Exxon). Dit leidde tot de dominantie van 
de zogenaamde “Zeven Gezusters” (Seven Sisters). 
Binnen de rode lijnen die in de overeenkomst tussen 
de regeringen zijn vastgelegd, zijn de 'oliebelangen' 
van de drie landen door ijzeren scheidslijnen tussen 
de gebieden vastgelegd en worden tot op de dag van 
vandaag grotendeels gehandhaafd.
Dit laatste wordt beschreven in: 'A Century of 
War – Anglo-American Oil Politics and the New 
World Order' door F. William Engdahl, die laat 
zien hoe Britse bedrijven – in het geheim worden 
ondersteund door de Britse regering en de Britse 
geheime dienst – in een meedogenloos gevecht ver-
keerden met Amerikaanse bedrijven tussen ca 1910 
en 1922. De Rapallo-overeenkomst tussen Duits-
land en Rusland van april 1922, leidde echter tot 
een wapenstilstand tussen de Britse en Amerikaanse 
olieconcerns. Volgens Engdahl leidde vervolgens het 
'Dawes Plan' voor de Duitse economie in 1924 en 
de daaropvolgende Achnacarry (Rode Lijnen) over-
eenkomst van 1927 tot een akkoord waarbij 'olie, tot 
op de dag van vandaag, het strategisch centrum vormde 
van de Anglo-Amerikaanse heerschappij’. Deze over-
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eenkomsten waren de voortekenen voor de groei-
ende coöperatie tussen de Anglo-Amerikaanse eco-
nomische instituties. Ik zal hier niet ingaan op het 
vraagstuk van de Anglo-Amerikaanse steun voor de 
Nazi’s en het vraagstuk van de Amerikaanse finan-
ciering en diplomatie die versneld leidde tot de 2e 
Wereldoorlog. U bent waarschijnlijk bekend met 
deze zaken door het werk van professor Anthony 
Sutton en anderen. (zie: Sutton's Wall Street and 
the Rise of Hitler, 1976)
Het is bekend dat ver vóór Pearl Harbor, er binnen 
de elite-kringen in de VS, plannen waren die ervoor 
zorgden dat de uitkomst van de Tweede Wereldoor-
log zou worden, wat die van de Eerste Wereldoorlog 
niet had opgeleverd. Echter, net zoals in Engeland, 
was de Amerikaanse elite over de breedte verdeeld 
in een tweetal facties – tot op de dag van vandaag. 
Deze twee groeperingen werken soms tactisch sa-
men en hun overeenkomst ligt in een gezamenlijk 
gedragen materialistische filosofie van diverse plui-
mage. Maar op een dieper strategisch niveau staan 
zij toch met elkaar op gespannen voet omdat hun 
doelstellingen totaal verschillen. De ene factie kan 
worden gekarakteriseerd als voornamelijk 'egoïs-
tisch' en is gericht op datgene wat voor hun bekend 
is: familie, traditie, natie, ras. Ze kunnen worden 
gekarakteriseerd als de 'piraten'; als voorbeeld kan 
de Bush-dynastie in de VS worden genoemd en ze 
zijn vergelijkbaar met een Lord Curzon, Winston 
Churchill, en Margaret Thatcher. Zij worden gedre-
ven door wat hun soort in bezit heeft. Ze hebben 
een benadering die doet denken aan het oude China 
waarbij ze het eigenlijk niets kan schelen wat an-
deren doen, zolang ze maar hun posities behouden, 
goede verdiensten en respect ontvangen, zoals de 
Britten ongeveer India bestuurden.
De andere factie kan worden betiteld als de 'glo-
balisten'. Zij zijn werkelijk internationaal georiën-
teerd van een soort van 'occult materialisme'. Hun 
eigen land kan hun weinig schelen, want hun focus 
is ideologisch en op de wereld gericht. Ze worden 
gerepresenteerd in de laatste Britse eeuw door de 
Cecil familie, Artur Balfour en Lord Robert Cecil, 
door Lionel Curtis en Lord Lothian, de jonge man-
nen van de door Rhodes opgerichte 'Ronde tafel' 
beweging, die zelf meer als een piraat kon worden 
beschouwd, en Milner, die karaktertrekken had van 
de 'piraat' maar ook van de 'globalist'.
Dè vertegenwoordigers van de globalisten stroming 
vandaag de dag, zijn bij uitstek de families van de 
Rockefellers en de Rothschilds. Zij werken voor één 
wereld, één autoriteit, één pakket aan normen en 
waarden. De facties van de piraten en de globalisten 

komen samen in de Council On Foreign Relations, 
een denktank opgericht in 1921. Het is het Ame-
rikaanse equivalent van het Britisch Royal Insti-
tute of International Affairs, (nu Chatham House), 
opgericht in 1919. Ook hier zien we hoe de Eerste 
Wereldoorlog een spil is geweest, zowel wat betreft 
de voorbereiding als de naoorlogse uitkomst van 
wat we het Anglo-Amerikaanse systeem kunnen 
noemen. De globalisten hebben eigenlijk in beide 
organisaties de overhand gehad omdat hun verte-
genwoordiging in de financiële wereld altijd groter 
is geweest. Maar de piraten genieten veel steun in 
de zakelijke wereld, onder de militairen en acade-
mici. Vanuit geesteswetenschappelijk oogpunt is het 
niet moeilijk te doorgronden wat de achterliggende 
inspiratiebron van beide facties zijn. Piraten zijn bij 
nadere beschouwing meer opvliegend, in bepaald 
opzicht vuriger, zelfs Thatcher brandde als een 'ijs-
vuur', terwijl de globalisten als Zbigniew Brzezinski, 
Henry Kissinger, en David Rockefeller, normaal ge-
sproken uiterst koel zijn. Piraten kijken ook neer op 
buitenlanders terwijl de globalisten ogenschijnlijk 
met hen samenwerken en spreken over 'broeder-
schap' of nog liever 'mensheid'.
Tot aan de jaren twintig, toen de afnemende golf 
van het tijdperk van Gabriël (1510-1879) nog zeer 
krachtig was, hebben de piraten altijd de overhand 
gehad, maar sinds de Grote Depressie van de jaren 
dertig hebben de globalisten het heft in handen ge-
nomen. Hier moet ook in ogenschouw genomen 
worden dat de opkomende golf van het Michaël 
tijdperk (1879-2300) in kracht was toegenomen en 
alle tendensen naar meer kosmopolitisme en idea-
lisme deed versterken.
De Amerikaanse progressieve denker Randolph 
Bourne schreef: “het positieve in het Amerikaans tem-
perament is niet het Engelse aspect, maar de vruchten 
van onze superieure civilisatie”. “Moge God het Euro-
pese continent verdoemen”, schreef Scott Fitzgerald 
en in vergelijkbare termen schreef Page: “Maximaal 
binnen een kwart eeuw zal New York het culturele cen-
trum van de wereld zijn omdat cultuur altijd het geld 
volgt.....wij zullen de Romeinen zijn van de nieuwe 
generatie zoals de Engelsen dat nu zijn”.
De globalisten hebben desalniettemin gebruik ge-
maakt van de piraten om bepaalde tactische doelen 
te behalen zoals met de presidenten Johnson, Nixon, 
Reagan en de familie Bush.
De Suez-crisis van 1956 was voor de Britse elite het 
beslissende moment om in te zien dat het voeren 
van een zelfstandige buitenlandse politiek definitief 
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voorbij was; het spel was over. Na de tweede we-
reldoorlog bleef er een langslepende verbolgenheid 
bestaan over de wijze waarop de Amerikanen de 
Britten in hun nieuwe rol, onder imperialistische cu-
ratele, hadden gedwongen. Maar de Britse globalis-
ten zoals premier Harold Macmillan, van de trans-
Atlantische uitgeversfamilie, had al lang ingezien 
– zoals hij een collega tijdens de 2e Wereldoorlog 
verzekerde – dat de enige rol die nog voor de Britten 
was weggelegd, er een was van een Griekse slaaf die, 
wijze woorden in het oor van zijn Romeinse meester 
fluisterend, de hoop heeft dat zijn meester hem zal 
horen:
“Deze Amerikanen vertegenwoordigen het nieuwe Ro-
meinse Rijk en wij Britten, zoals de oude Grieken, moe-
ten hen leren hoe ze het moeten doen”.
De Amerikaanse managementgoeroe tijdens de oor-
log, de niet sentimentele James Burnham, die zelf 
tot de piraten-factie behoorde en zelf de term 'onder 
imperialistische curatele' (imperial receivership) had 
bedacht, toonde enkele gevoelens van medelijden, 
toen hij de veranderende rol van de Britten verge-
leek met een “vrijgezel, die zich op de beperkingen van 
het huwelijk voorbereidt en verhandelingen houdt over 
de ware liefde”.
Vandaag de dag is Engeland, naar alle maatstaven 
van traditionele soevereiniteit, militair en financieel, 
geheel schatplichtig aan de Verenigde Staten. Het 
zou volkomen absurd zijn iets anders te beweren.
65 jaar na haar installatie zijn er nog steeds mili-
taire basis in Engeland, ook al zien ze er uiterlijk 
als Brits uit om dit voor het Britse publiek te ver-
bergen. Zonder Amerikaanse ondersteuning kan 
het Britse militaire apparaat nauwelijks in een grote 
operatie optreden en kunnen haar onderzeeërs niet 
uitvaren. Haar economie lijdt aan een verkoudheid 
wanneer die van Amerika maar enigszins niest, zoals 
overigens alle andere economieën en is totaal afhan-
kelijk van Wall Street. De Britten lijken geheel in 
de ban van de Amerikaanse 'soft-power', van pop-
corn tot popmuziek, van i-pods tot internet-porno. 
Toen ik deze woorden op papier afrondde, ging ik 
naar de website van de BBC en zag dat het belang-
rijkste nieuws de dood van Hollywood acteur Paul 
Newman was. Dit was die avond het belangrijkste 
nieuws voor de BBC, te midden van een in potentie 
catastrofale economische crisis.
Het ziet er werkelijk naar uit dat het vroegere im-
perium overgenomen is door haar voormalige ko-
lonie. En ondanks dat.......ondanks dat schrijft de 
moderne criticus Christopher Hitchens – die net als 

de historicus Niall Ferguson een Britse intellectu-
ele huurling is geworden van de VS – in zijn boek, 
'Blood, Class and Nostalgia-Anglo-American Ironies 
(1990), dat:
“Elke keer dat de Amerikanen voor een beslissing ston-
den om het Britse Rijk te annexeren, om in de oorlog 
in Europa te treden, om officieel te verkondigen dat 
de Sovjet Unie hun vijand is geworden, om nieuwe 
en zware lasten te verwerven in het Midden Oosten, 
Afrika en Azië, om nieuw onderzoek te verrichten op 
het gebied van nucleaire wapens, om een netwerk voor 
geheime informatie vergaring op te zetten, staat er al-
tijd een bedrieglijk trage Engelse adviseur klaar die, 'Ja' 
fluisterend, nooit overdonderend, noch smekend, maar 
altijd verleidelijk in de buurt staat”.
Slechts een aantal jaren nadat hij dit geschreven 
had, deed Margaret Thatcher het opnieuw, welis-
waar op een meer intimiderende wijze, door Bush 
senior aan te sporen om ten strijde te trekken tegen 
Saddam Hoessein. Britse adviseurs herhaalden dit 
met Clinton op de Balkan en evenzo na de terroris-
tische aanslagen van 11 september 2001.
Christoper Hitchens schreef dat de Britse staatsman 
Harold Macmillan, die de rol van een Griekse slaaf 
speelde ten opzichte van zijn keizer Tiberius, er van-
uit ging dat:
“de Amerikanen voor het kapitaal zouden zorg dragen 
en de Britten voor de klasse, waardoor de Britse imperi-
alistische houding opgefrist zou worden en de grootsheid 
van de Amerikaanse eeuw een mooiere glans zou geven”.
Hitchins commentaar:
“dit zijn de onuitgesproken conventies die in verschil-
lende varianten de betrekkingen van begin af aan be-
paald hebben”.
Sinds de vijftiger jaren hebben de Britten misschien 
iets van hun klasse verloren, maar leverden een Niall 
Ferguson, Hitchens zelf, en Tony Blairs voormalige 
adviseur Robert Cooper, de Amerikanen nog steeds 
niet iets van hun imperialistische instinct? 
Is er iets voor te zeggen dat de Griekse slaven feite-
lijk nog steeds de imperialistische scepter zwaaien? 
Enkele Britten zullen dit denken, maar vele Ameri-
kanen zijn hier van overtuigd, Amerikanen die die 
sluwe en bedrieglijke Britten met hun glas kristal-
len accent nooit hebben vertrouwd. Vele, zichzelf 
patriotten noemende radicaal conservatieven, stel-
len dat de VS zich laat manipuleren door de Britten 
en hun bevelen opvolgen, op zijn minst sinds de 
Spaans-Amerikaanse oorlog van 1998. Er zijn er 
zelfs die beweren dat de VS eigenlijk nooit werkelijk 
de onafhankelijkheidsoorlog heeft gewonnen en de 
dienstbaarheid aan de Britse financiële kringen al-
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leen maar voortgezet is. Deze manipulatie zou met 
de installatie van een centrale bank, na een langduri-
ge poging van deze kringen met de installatie van de 
Federal Reserve in 1913, haar hoogtepunt bereiken 
en waarmee sinds die tijd het lot van de VS onder 
controle zou worden gehouden.
Er zijn inderdaad bewijzen die deze hypothese om 
zijn minst voor een deel ondersteund. Men hoeft 
bijvoorbeeld alleen maar de geschiedenis van de JP 
Morgan Bank te bestuderen.
U zult misschien op de hoogte zijn van de activi-
teiten van het Executive Intelligence Review (EIR) 
netwerk van de non-conformist en econoom Lyn-
don Larouche. Ik heb het gevoel dat hij een indi-
vidualiteit is waar Rudolf Steiner, als hij nog zou 
hebben geleefd, vermoedelijk de aandacht op zou 
hebben gevestigd. Niet zo zeer om hem aan te be-
velen, maar als voorbeeld van een originele denker 
die dieper en omvattender dan de meeste van zijn 
tijdgenoten de dingen tot op de bodem onderzoekt. 
Larouche was oorspronkelijk zoiets als een marxist 
maar beschouwd zichzelf nu als een voorvechter van 
het ware 'Amerikaanse Economische Systeem', en 
gelooft een geest van oligarchische en aristocrati-
sche macht waar te nemen die niet strookt met de 
belangen van de 'gewone' man. Een materialistische 
geest die in de historische ontwikkeling binnenge-
drongen is, zich hierin voortplant en ontstaan is in 
Venetië en zich via Holland in Engeland genesteld 
heeft. Vanuit Engeland heeft deze geest, die La-
rouche als volkomen abstract beschouwt, het jonge 
Amerika vergiftigt en, zo Larouche, Amerika voort-
durend corrumpeert. 

lyndon larouche

Wat hij Engels-Hollands-Venetiaans imperialisme 
noemt, totale macht, uitgeoefend door middel van 
handel, geld en een materialistische filosofie, is vol-
gens hem de wortel van al het kwaad in de wereld. 
En sinds de dood van Lincoln, die volgens Larouche 
het gevolg was van een Brits complot, afgezien van 
een paar jaar presidentschap van Franklin D. Roose-

velt, heeft de echte Amerikaanse eigenheid nooit de 
kans gehad zich te bewijzen. De lome en sluwe En-
gelsman is het altijd gelukt om de Amerikanen door 
hun verscheidene instrumenten en marionetten te 
verleiden. Larouches these is zeker wat overdreven 
gesteld maar er zit desondanks toch een kern van 
waarheid in zoals we die overduidelijk uit de stu-
dies van Carol Quigley met betrekking tot de trans-
Atlantische invloed van de Rhodes-Millner groep 
kunnen opmaken.
Het is overigens interessant dat Larouche de filoso-
fische 'roots' van deze Engels-Hollands-Venetiaan-
se imperialistische ziekte, terugvoert op Aristoteles 
aangezien Larouche een groot bewonderaar is van 
Plato. Larouche is tegenwoordig een van de weinige 
denkers die, net als Steiner, bij het doorgronden van 
een hedendaags probleem, haar wortels terug ver-
volgt tot in de tijd van de oude Grieken en de kwali-
teit bezit om haar met de huidige gebeurtenissen op 
allerlei gebieden zoals economie, filosofie, politiek 
en kunst, in verbinding te brengen. In tegenstelling 
tot Steiner echter is zijn overkoepelend wereldbeeld, 
hoewel in menig opzicht soms geniaal en vaak hu-
moristisch en excentrisch, extreem star en repetitief 
en miskent hij niet zeldzaam de feiten.
Voordat ik tot de hoofdconclusies van mijn voor-
dracht kom, zou ik nog twee andere geluiden willen 
noemen die pleiten voor een Engelse vinger in de 
Amerikaanse pap. In 1963 publiceerde de Ameri-
kaan Helen P. Lasell een boek getiteld 'Power be-
hind the Government Today'. Hierin staat dat in 
1949 senator Kefauver, namens de 'Atlantic Union 
Committee', een resolutie in de Senaat indiende, 
met de roep om een 'explanatory convention' (een 
verklarende conventie) om haar plan voor een We-
reld Regering te bespreken, te beginnen met de 
NAVO-landen. Dergelijke plannen voor een We-
reld Regering werden sinds het einde van de Eerste 
Wereldoorlog en de installatie van de Volkerenbond 
regelmatig uit de hoge hoed van de 'globalisten fac-
tie' getoverd.
Gouverneur Nelson Rockefeller schreef in 1962 in 
zijn boek 'The Future of Federalism',:
''Ik geloof dat het antwoord op de problemen waar de 
vrije wereld mee geconfronteerd wordt het 'FEDERA-
LE IDEE' is. De hele Joods-Christelijke traditie staat 
op het spel in onze wereld.....Wij zijn verplicht om een 
raamwerk voor vrijheid te bouwen, niet alleen voor één 
natie, maar voor de vrije wereld waar wij een integraal 
deel van zijn.... Het Federale idee kan verbreed en toe-
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gepast worden om orde te brengen in de wereld van de 
vrije mensen”.
Nelson Rockefeller verwijst naar dit als de NIEU-
WE WERELDORDE en Lassell gaat verder om 
de volgende gebeurtenis uit 1963 te beschrijven 
(pag.116 e.v.):
Op woensdagavond 22 mei 1963, in de Waldorf-Astoria 
hotel te New York werd een diner gegeven om de achtens-
waardige Dwight D. Eisenhower te eren, waar hij de 
'Pilgrims Award' ontving die hij kreeg van de Pilgrims 
of the United States, voorgezeten door de president van 
de Pilgrims, Mr. Hugh Bullock. Zijne excellentie, Sir 
David Ormsby Gore, de Britse ambassadeur, sprak tij-
dens het banket de volgende woorden: ”Er zijn mij geen 
verschillen bekend tussen de fundamentele doelstellingen 
van Engeland en Amerika. In een wereld die aan ver-
andering op politiek en economisch gebied onderhevig is, 
moeten realistische strategieën worden ontwikkelt om 
deze twee doelen te bereiken op basis van de accepta-
tie van politieke, economische en militaire 'wederzijdse 
afhankelijkheid'. Wederzijdse afhankelijkheid is geen 
strategie waar we voor kunnen kiezen, die we kunnen 
afwijzen of accepteren, maar een feit waarmee we ons 
moeten uiteenzetten”.
Nadat de bisschop van New York het tafelgebed had 
uitgesproken werd door de president van de Pilgrims, 
Bullock, een Amerikaan, een formele toast uitgebracht: 
“Dames en heren, staat u alstublieft op en drinkt u 
met mij een toast op de koningin: THE QUEEN!” (de 
aanwezigen staan op en drinken op de gezondheid van 
Hare Majesteit de Koningin terwijl het orkest 'God 
Save the Queen' speelt).{tevens aanwezig was Majoor 
Generaal William C. Westmorland, speciaal afgezant 
van de VS, United States Military Academy, en de late-
re opperbevelhebber van de Amerikaanse strijdkrachten 
in Vietnam}
Een medaillon werd uitgereikt aan president Dwight 
D. Eisenhower 'als erkenning voor zijn groots aandeel 
voor de eenheid van de Anglo-Amerikaanse zaak'. Op 
4 juli 1962 had president Kennedy opgeroepen voor een 
'Verklaring van Wederzijdse Afhankelijkheid', toen hij 
zei dat dat de VS bereid was een 'partnerschap met we-
derzijds voordeel' tussen de nieuwe Unie, die in Europa 
aan het ontstaan was en de oude Amerikaanse Unie te 
bespreken. Dat betekende het begin van het einde van de 
nationale onafhankelijkheid en (het begin) van het plan 
van de globalisten-elite, om de VS met de opkomende 
Europese Unie te verenigen. Op 30 september 1963 gaf 
senator Fulbright (een Rhodes-leerling) in Londen een 
redevoering bij de slotzitting van de parlementaire con-
ferentie van de Britse Commonwealth: 

“Allen die hier tezamen zijn, inclusief diegenen onder 
ons die de vertegenwoordigers zijn van de Verenigde 
Staten van Amerika, zijn de begunstigden van de En-
gelse traditie van de vooruitgang op basis van de wet en 
een diep respect voor de waardigheid van het individu. 
Zoals Lord Mayor afgelopen maandagavond op zo'n be-
wonderenswaardige wijze heeft uitgesproken, zijn jul-
lie, die lid zijn van de Commonwealth-landen en wij 
uit de VS, met elkaar verbonden door een wederzijdse 
vastberadenheid zodat we samenlevingen kunnen zijn 
waarin 'de meerderheid krijgt wat zij wil en de minder-
heid het voor het zeggen heeft'.
De Commonwealth is het product en de uitdrukking van 
dit erfgoed. Het is een getuigenis, niet zo zeer van de on-
dergang van het Britse wereldrijk, maar juist de opkomst 
van een wereldwijde maatschappij van vrije mensen 
die de banden van het imperialisme hebben losgelaten 
en haar hebben vervangen door een sterker verbond 
van vrije associaties op basis van wederzijds respect. De 
kracht die nodig is, ik herhaal, is die op politiek, moreel 
en economisch gebied en niet alleen op het militaire vlak.
We moeten werken naar een harmonisch samenwerken 
van vrije naties, een gemeenschap waar niet alleen drei-
gement van uit gaat, maat dat tevens gebaseerd is op ge-
meenschappelijke waarden en doelen. Zo'n gemeenschap 
stelt bij lange na niet de stabiele wereld orde voor die wij 
wensen. Het is haar verdienste dat het zorgdraagt voor 
een realistisch onderkomen tussen onze behoeften en onze 
mogelijkheden. Engelands entree in de Europese Econo-
mische Gemeenschap zal niet alleen aan de economische 
groei en welvaart van Brittannië en een echte Noord-
Atlantische gemeenschap bijdragen – een gemeenschap 
zoals de Europese; het stelt een belangrijke stap voor in 
de richting van een ontwikkeling die noodzakelijkerwijs 
de Verenigde Staten moet omvatten.
In haar boek schrijft Helen Lassell dat The Council 
on Foreign Relations - een organisatie die gesteund 
wordt door de Rockefeller Foundation, The Car-
negie Corporation en anderen – had besloten om 
geen revisionisme aan te moedigen na afloop van de 
Tweede Wereldoorlog: het hierna volgende is een 
samenvatting van in 1946 verschenen rapport van 
de Rockefeller Foundation dat refereert aan de stu-
die van de Council:
“De commissie 'on Studies of the Council on Foreign 
Relations acht het van groot belang dat de 'ontmaske-
rende' journalistieke campagne die na de Eerste Wereld-
oorlog plaatsvond, niet meer herhaald moet worden en 
is van mening dat het Amerikaanse publiek een helder 
en grondige uiteenzetting verdiend met betrekking tot 
onze basisdoelstellingen en activiteiten gedurende de 
Tweede Wereldoorlog”.

Wereldorde
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denis van de oorlog worden voorbereid onder lei-
ding van de Harvard professor William Langer, 
waarin geen plaats zou zijn voor enig revisionisme 
(men zou dit kunnen afleiden van het gebruik van 
de term 'ontmaskerend'). De officiële propaganda 
van de Eerste Wereldoorlog zou dus met andere 
woorden moeten worden voortgezet en moest het 
publiek worden beschermd tegen het horen van de 
waarheid.
In zijn boek 'America's Secret Establishment – An 
Introduction to the Order of Skull and Bones (1986) 
beschrijft professor Anthony C. Sutton (Stanford 
University) hoe de Orde van Skull and Bones de 
oprichting van diverse machtige academische orga-
nisaties, zoals de 'American Historical Association', 
de 'American Economics Association', de 'Ameri-
can Psychology Association' etc. in de VS contro-
leerde en hun eigen leden aan de top van die organi-
saties plaatsten. In een rapport van de Amerikaanse 
Senaat (Reece Committee Hearings Report) staat 
vermeld dat er een rapport onder verantwoordelijk-
heid van de 'American Historical Association' in 
1934 was gepubliceerd waarin geconcludeerd werd 
dat het tijdperk van het 'individu' in de VS tot een 
eind was gekomen en dat de toekomst gekarakteri-
seerd zou worden als een soort van 'collectivisme'. 
Het 'Reece Committee Rapport (Sutton, pag. 285-
87) stelt verder:
“Vanaf 1926 werd er een beweging zichtbaar dat 
resulteerde in een rapport waarin open en bloot werd 
geadviseerd om de inhoud van geschiedenisboeken te 
verdraaien met het doel om propaganda te voeren voor 
het idee van een 'collectieve staat'. Het begon met een 
project dat uitgevoerd werd door een commissie van 9 
die werden benoemd door de 'American Historical Socie-
ty'. Er was hiervoor door de Carnegie Corp. een bijdrage 
van 300.000 dollar beschikbaar gesteld”.
In een 16-delig rapport uit 1934 van de 'Commis-
sion on Social Studies' door de 'American Histori-
cal Society', kunnen we lezen:
“Het tijdperk van het individualisme en laissez faire 
in de economie en de politiek komt tot een einde en een 
nieuw tijdperk van collectivisme is aan het doorbreken”.
Elmo Roper schreef in september 1960 een artikel 
in de 'Atlantic Union News' getiteld: “Het doel is de 
creatie van een wereldregering”:
“Door de creatie van de nieuwe 'Unie' zullen wij, de 
burgers, slechts een deel van de macht overhevelen, die 
we nu al aan onze afgevaardigden in Washington heb-
ben overgeheveld. Onze Amerikaanse regering zal be-
trokken blijven bij het besturen van de interne aangele-
genheden, terwijl onze afgevaardigden in de 'Unie' zich 

met problemen bezighouden, die rechtmatig aan deze 
'Unie' toebehoren. Even voor de duidelijkheid, onze na-
tionale regering zal iets van zijn macht verliezen, net 
als de regeringen van de 13 staten deden toen de Ver-
enigde Staten werd gevormd. Maar de soevereiniteit 
van de burgers zal alleen maar groter worden. Een ieder 
van ons zal hun Amerikaans staatsburgerschap behou-
den en daarnaast zullen we een sterkere en meer vrije 
status verkrijgen door ook lid te worden van de 'Union 
of the Free'. Feitelijk staan we op dit moment aan de 
vooravond van zo'n unie. We staan op de drempel van 
zo'n akkoord met onze partners in West-Europa”.
“Maar het Atlantisch Pact zal onze laatste inspanning 
moeten zijn naar een grotere eenheid. Het kan worden 
omgevormd naar iets waar meer muziek in zit en een 
belangrijke stap zijn naar wereldvrede. Het kan een 
van de meest belangrijke stappen zijn in de richting van 
'EEN WERELD'. Want het voorziet in een toegevoegd 
deel aan het Huis van de Federale Unie. Laten we eens 
recapituleren: door het Marshall Plan smeden we een 
basis van economische eenheid. Door het Atlantisch Pact 
kunnen we een gezamenlijke militaire strategie bezit-
ten. Nochtans vormen deze twee slechts een deel van 
de noodzakelijke stappen die genomen moeten worden 
naar de vrede. Maar we moeten verder kijken dan het 
moment dat de Senaat het Atlantisch Pact zal rectifi-
ceren en we moeten onze volgende, en misschien wel 
meest cruciale stap plannen. Hou even in het bewust-
zijn dat ik het niet heb over de 'laatste stap'. Ik heb het 
over de volgende stap. Zoals ik het zie zal de volgende 
logische stap de vorming zijn van de 'Atlantic Union of 
the Free', dat de bestaande coöperatie onder het 'Europese 
Herstel Programma' en het 'Atlantisch Pact' zal uitbrei-
den en een basis zal zijn voor de vorming van een ge-
zamenlijke politieke structuur. Want het is duidelijk dat 
de eerste stap naar een Wereldregering niet kan worden 
voltooid totdat we op een viertal gebieden in een ver-
gevorderd stadium verkeren; op economisch gebied, op 
militair gebied, op politiek gebied en op sociaal gebied. 
Bij toeval was die op economisch gebied er het eerst, dat 
was een zeer goede stap. Die op militair gebied is er nu 
bijgekomen en dat is een noodzakelijke defensieve stap. 
De politieke organisatie moet nu komen en dan zal die 
op sociaal gebied volgen. (Lassell, pag. 217)
Nelson Rockefeller moet in het bijzonder genoemd 
worden. Hij was van mening, dat het meedoen aan 
een gemeenschappelijke markt slechts een stap naar 
de NAVO-Alliantie zou zijn. Hij wees erop dat 
deze regionale wereldregering binnen de kaders van 
de Verenigde Naties moest worden geplaatst. Hij 
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speelde een bepalende rol bij de totstandkoming 
van artikel 52 van het Handvest van de Verenigde 
Naties. In 1960 gaven Nelson Rockefeller en vice-
president Richard M. Nixon de volgende verklaring 
(Lassell, pag. 202):
“Nieuw politiek creatief-leiderschap is van groot belang 
voor onze buitenlandse politiek die in alle delen van de 
wereld de vorming van confederaties moet bevorderen 
die groot en sterk genoeg zijn om de moderne problemen 
en uitdagingen van deze tijd tegemoet te treden. We 
moeten dergelijke confederaties in de Noord-Atlantische 
gemeenschap op het Westelijk halfrond versneld door-
voeren”.
Hun belangrijkste medewerker in Europa en be-
langrijkste architect van de EU, Jean Monnet, ver-
klaarde:
.....”Europese eenheid is sinds de oorlog de belangrijk-
ste gebeurtenis in het westen, niet zozeer omdat het een 
groot machtsblok vormt, maar omdat de nieuwe insti-
tutionele methode die door haar wordt ingevoerd, de 
betrekkingen tussen naties en mensen onderling, perma-
nent verandert. De menselijke natuur verandert niet, 
maar wanneer naties en mensen dezelfde regels accep-
teren die er zorg voor dragen dat ze worden toegepast, 
zal hun gedrag naar elkaar toe veranderen. Dit is het 
civilisatieproces zèlf!

Monnet geloofde niet in individuen – hij was van 
mening dat die toch niets zouden bereiken – maar 
wel in instituties die het gedrag van mensen zouden 
vormen. Het EEG-Verdrag van Rome in 1957 be-
paalde dat:
“de rechterlijke macht wordt bepaald door het Hof van 
Justitie waarbij zeven onafhankelijke rechters wiens be-
slissingen de hoogste rechterlijke macht bezitten op het 
uitvoerend gebied waar alle partijen ondergeschikt aan 
zijn, hetzij individuen, firma's, nationale regeringen of 
de uitvoerende organen”.
De hele Europese Economische Gemeenschap was 
dus gebonden zich te houden aan de besluiten van 
slecht zeven individuen. De Amerikaanse regering 
verwelkomde deze nieuwe democratische Europese 
confederatie door te verklaren dat:
“Atlantisch Partnerschap is een goede omschrijving voor 
een meer vruchtbare relatie tussen de VS en West Europa 
dat nu binnen handbereik is gekomen. Het bereiken van 
een dergelijk 'partnerschap' is sinds de oorlog het hoogste 
doel van de Amerikaanse buitenlandse politiek geweest”. 
(Lassell, pag. 210)
Daarna kwam de 'Declaration of Paris' en de 'At-

lantic Convention of Nato Nations' in 1962. In de 
inleiding is te lezen:
“Wij, de afgevaardigden van de burgers naar de At-
lantische Conventie van de NAVO bijeenkomst in Pa-
rijs, januari 8-20, 1962, zijn ervan overtuigd dat ons 
voortbestaan als vrije mensen en de mogelijkheid van 
vooruitgang voor alle mensen, in het volgende decen-
nium, de creatie vereist van een ware Atlantische Ge-
meenschap en daarom naar onze overtuiging de vol-
gende verklaring aanbieden:
De Atlantische volkeren zijn de erfgenamen van een 
geweldige civilisatie waarvan de oorsprong de succes-
sen van het nabije Oosten, de klassieke schoonheid van 
Griekenland, de juridische scherpzinnigheid van Rome, 
de geestelijke kracht van de religieuze tradities en het 
humanisme van de Renaissance omvatten.(zie dat hier 
niet wordt gewezen op een Germaans of Keltisch erf-
goed!) Haar laatste hoogtepunt, de ontdekking van de 
moderne wetenschap, maakt het mogelijk om de natuur-
krachten op een bijzondere wijze te beheersen. (zie dat 
hier niet wordt gewezen op de bijdrage van de niet-
westerse volkeren bij de ontwikkeling van de westerse 
wetenschap)
Dankzij deze civilisatie en de gezamenlijke eigenschap-
pen waarmee een stempel wordt gedrukt op de ontwik-
keling van de betrokken volkeren, vormen de naties van 
het Westen werkelijk een krachtige culturele en morele 
gemeenschap. Maar de tijd is aangebroken dat de Atlan-
tische landen de rijen moeten sluiten wanneer zij hun 
veiligheid ten opzichte van de communistische dreiging 
willen garanderen en er zeker van willen zijn dat de 
onbegrensde mogelijkheden zich kunnen ontwikkelen 
ten voordele van alle mensen van goede wil.
Een echte Atlantische gemeenschap moet zich uitstrekken 
op politiek-, militair-, economisch-, moreel- en cultureel 
gebied. De ontwikkeling die wij voor ogen hebben, zal 
tot de verscheidenheid van de prestaties en aspiraties – 
die deel uitmaken van de culturele glans en intellectu-
ele rijkdom van onze volkeren – bijdragen. Dit ideaal 
voortdurend in het oog houdend beveelt de Atlantische 
Conventie de volgende maatregelen aan die, naar haar 
mening, de noodzakelijke cohesie van het Westen zal be-
vorderen, die het werkelijke doel dichterbij zal brengen 
en onmiddellijk door de betrokken regeringen moeten 
overgenomen worden..... een Atlantisch partnerschap 
dat op deze grondslag gevestigd is zal het de beide ge-
meenschappen mogelijk maken het geweldige potentieel 
van hun gemeenschappelijke civilisatie te vervullen. Al-
les minder dan dit partnerschap zal een hindernis vor-
men bij de uiteenzetting met de zware eisen die de tijd 
ons stelt”.
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De lijst van Amerikaanse ondertekenaars van de 
tweede 'Declaration of Atlantic Unity' ('Verklaring 
van Atlantische Eenheid), van november 1962, wa-
ren bijna 100% lid van de 'Council On Foreign Re-
lations (CFR). Het bestuur van de VS-Committee 
for the Atlantic Congress bestond voornamelijk uit 
CFR-leden. Datzelfde gold voor de parlementaire 
bijeenkomsten en aanverwante bijeenkomsten. Het 
Atlantic Union Committee bestond voor meer dan 
50% uit CFR-leden. De nieuwe 'Atlantic Coucil', 
die haar heeft vervangen, had dezelfde ratio aan 
CFR-leden. Helen P. Lassell voegt toe:
“Het document 'BASIC AIMS OF THE U.S. FO-
REIGN POLICY (basis-doelen van de Amerikaanse 
buitenlandse politiek), die werd gebruikt door de 'Fo-
reign Relations Committee, was geheel opgesteld door de 
'Planning Committee' van de COUNCIL. In dit do-
cument staat geschreven: “De Verenigde Staten zullen 
een communicatielijn met het communistisch China 
moeten hebben want het moet als een partij worden 
opgenomen. De V.S. moet de coöperatie met de commu-
nistische machten verwelkomen”. En ook, “zaken als 
concessies op het gebied van wapens, troepensterkte, 
militaire basis en posities moeten worden behandeld 
door middel van geheime onderhandelingen met de 
regering van de Sovjetunie”. Door wie zal er worden 

onderhandeld? Door een lid van de Council natuurlijk 
aangezien zij het hele departement controleren”. 1)

Al deze grootse plannen voor een trans-Atlantisch 
partnerschap, een Euro-Amerikaanse confederatie, 
een wereld-unie, mag vandaag de dag curieus ver-
schijnen omdat we achteraf weten dat de Koude 
Oorlog nog zeker 30 jaar voortduurde. Maar het 
punt blijft dat dit de plannen waren van de Anglo-
Amerikaanse elite, de globalisten, die sinds die tijd 
geen centimeter van hun plannen zijn afgeweken. 
Integendeel: vandaag de dag staan ze dichter bij hun 
verwerkelijking dan voorheen. Luister naar deze of-
ficiële verklaring uit 1963 over de basisdoelstellin-
gen van de Amerikaanse buitenlandse politiek en 
kijk dan naar wat er gebeurt is tussen Amerika en 
China vanaf de tijd dat het is geschreven:
“We weten echter niet hoe de samenlevingen van de 
Sovjets en die van China zich zullen ontwikkelen. Het 
materiaal wat we nu ter beschikking hebben pleit niet 
voor een fundamentele verandering op korte termijn, 
maar het is op zijn minst mogelijk dat met de tijd er 
nieuwe elementen naar boven zullen komen die minder 
gericht zijn op expansie en meer gericht zijn op het rege-
len van openstaande zaken met het Westen; het voortdu-
rende proces van onderhandelingen zal dergelijke ont-
wikkelingen slechts bevorderen. We moeten ons bewust 
zijn dat internationale structuren niet eeuwig en on-
veranderbaar zijn; De rol van China bijvoorbeeld met 
een nieuwe generatie zou ons nu al moeten bezighouden 
zoals het ook de aandacht zal bezighouden van de Sov-
jet leiders. Dergelijke factoren duiden op de noodzaak 
om stereotype beelden van de Sovjet bedreiging en de 
Moskou-Peking as te vermijden en alert te zijn op ver-
anderende omstandigheden en nieuwe mogelijkheden. 
Dienovereenkomstig is het wenselijk om communicatie-
kanalen met de communistische regimes open te houden.
Amerika zou, ongeacht wat er gebeurd is of niet gebeurd 
is, met betrekking tot de vraag over erkenning, open 
communicatielijnen met de regering van communistisch 
China moeten houden omdat het macht gebruikt en ge-
bieden controleert die niet buiten beschouwing gelaten 
kunnen worden. Als bijvoorbeeld een zaak als de alge-
mene controle op de bewapening bijna tot een interna-
tionale overeenkomst leidt, zou China als partij betrok-
ken moeten worden. Alles bij elkaar gerekend zouden de 
meest succesvolle communicatielijnen met de Sovjet Unie 
en communistisch China gewoon moeten zijn of ad hoc 
contacten die onder de noodzakelijke voorwaarden met 
betrekking tot echte onderhandelingen plaatsvinden, die 
soms op het hoogste niveau verkeren, echter nooit een pu-
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bliek optreden van ministers of het hoofd van de rege-
ring. De sterkte van de positie van de Verenigde Staten 
en de andere naties van de vrije wereld – hun militaire, 
politieke, en economisch kracht – zouden tot succesvolle 
onderhandelingen moet bijdragen, zoals het ook nood-
zakelijk is voor het behoud van vitale posities binnen de 
competitie van 'co-existentie' .(het naast elkaar bestaan) 
De Verenigde Staten zou de samenwerking met de com-
munistische machten ten dienste van deze doelen moeten 
verwelkomen”.
We zien hier hoe de westerse grootmachten al geheel 
anticipeerden op de veranderingen die zouden gaan 
plaatsvinden in het communistische blok terwijl er 
nog een strijd om leven en dood werd gespeeld met 
de communisten die zovele mensenlevens zou gaan 
kosten. In 1972 bezochten Nixon en Kissinger en in 
1973 hun controleur David Rockefeller Peking, en 
openden zo de deuren tot samenwerking met China 
hetgeen zou leiden tot wat genoemd wordt China's 
entree in 'MacWorld', een wereld-regime van oligar-
chisch gereguleerd wereldkapitalisme. Rockefeller 
en zijn bondgenoten hadden ervoor gezorgd dat 
China werd overgeleverd aan de communisten in de 
Chinese burgeroorlog van 1945-1949  om zo China 
een generatie lang te isoleren. Na het einde van de 
oorlog kwam Deng Xaioping 33 jaar later aan de 
macht en begon het proces dat een einde zou maken 
aan het Maoïsme in China. Het was begrijpelijk dat 
China, na een dergelijk gedwongen gevangenschap, 
begeerlijk zou grijpen naar al die 'heerlijkheden' die 
het Westen te bieden had. We hebben hier in het 
Westen de laatste 15 jaar kunnen aanschouwen wat 
de gevolgen hiervan zijn geweest – een enorme eco-
nomische explosie, gevolgd door een even zo grote 
neergang – waarvan de globalisten nu handig ge-
bruik maken om hun plannen voor een wereldrege-
ring uit te voeren.
Terug in 1963 concludeerde Helen Lassell in haar 
boek 'What To Do?':
“Al de zaken die genoemd worden in dit boek zijn diep 
verankerd. De massa is nog steeds gehersenspoeld en 
geïndoctrineerd. De mensen hebben niet de werkelijke 
feiten gekregen maar zijn gedurende vele jaren gevoed 
met slinkse propaganda om hen te doen geloven in iets 
dat ze zal redden terwijl het ze juist zal vernietigen. 
Men is verward en angstig en men realiseert zich dat de 
omstandigheden verschrikkelijk slecht zijn echter niet in 
staat het hoe en waarom te begrijpen”. 2)

Hoezeer geldt dit niet ook voor de dag van vandaag! 
Ze gaat verder:

“Steeds meer mensen zijn tegenwoordig wakkerder dan 
ooit tevoren en feiten die door de gevestigde media wor-
den achtergehouden, bereiken mensen via ondergrondse 
kanalen....DE WAARHEID MOET DOODGE-
ZWEGEN WORDEN! Het lijkt er op dat we getuige 
zijn van de laatste vertwijfelde pogingen om 'Een We-
reld' te scheppen. Het is een eerste vereiste om inzicht 
te hebben in de waarheid rond deze zaak die door de 
'Planners' wordt gecreëerd. Zonder de feiten te kennen is 
niemand in staat om er iets aan te doen. 3)

Ze besluit met een citaat van een andere schrijver:
“Terwijl ik dit schrijf, glijdt de wereld af naar een on-
vermijdelijke crisis. Deze crisis zal voor ons het beslis-
sende moment zijn. Op dit punt moeten we de sociale 
ziekte die ons allen vernietigt tot stilstand brengen. Als 
we niet opstaan.......in dit beslissende uur, zal de mo-
gelijkheid om ons vrijheids-erfgoed te redden uit onze 
handen glippen en we zullen samen met Europa onder 
dezelfde invloed afglijden die ons op dit moment ver-
nietigt.
Dit komt uit het boek van John T. Flynn, THE 
ROAD AHEAD, geschreven in 1949!
De weg die de Anglo-Amerikaanse globalisten-elite 
en haar buitenlandse bondgenoten moeten bewan-
delen om hun doelen te bereiken was blijkbaar lan-
ger en complexer dan Helen Lassell kon vermoe-
den. Want over de hele wereld, van de rijstvelden in 
Vietnam tot aan het Amerikaanse Congres, staan er 
mensen op die wakker worden, zich verzetten en die 
zich niet als makke schapen de stal in laten drijven. 
De Globalisten moesten behoedzamer optreden en 
sinds de komst van het internet nog meer in het 
geheim dan in de tijd van hun grootste verklarin-
gen aan het begin van de jaren zestig. Maar ze zijn 
nog steeds behoorlijk op koers zoals de financiële 
crisis vlak voor Michaëlsdag in 2008 ons maar al te 
duidelijk laat zien toen Gordon Brown en Timo-
thy Geithner, de president van de Federal Reserve 
Bank of New York, hun nieuwe plannen voor een 
wereldwijd financieel regulering-systeem onthulden 
- enkele weken na de Bilderberg conferentie die in 
juni van dat jaar in het luxueuze Marriott Hotel in 
Chantilly, Virginia plaatsvond – en Hank Paulson, 
de Amerikaanse minister van financiën en voorma-
lig hoofd van Goldman Sachs het Congres probeer-
de te overreden, om de absolute volmacht over hon-
derden miljoenen dollars belastinggeld te verkrijgen.
In 1999 pleitte de voormalig Britse premier Tony 
Blair voor de creatie van een 'Liga van democratie-
en'. In zijn toespraak van 26 maart 2008 vroeg de 
presidentskandidaat John McCain tijdens het Los 
Angeles World Affairs Council precies hetzelfde. 
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Anthony Lake, die mede-voorzitter was van het Prin-
ceton Project of National Security en in hun finan-
ciële rapport de naam 'Liga van democratieën' (zie 
Tony Blair) veranderde in 'Concert van democratieën', 
pleitte voor het opheffen van de Amerikaanse natio-
nale soevereiniteit, om het te vervangen door een we-
reldwijde politiemacht. Een andere politiek adviseur 
van Obama, Ivo Daalder (de in 1994 tot Amerikaan 
genaturaliseerde Nederlander, die onder meer in Ox-
ford studeerde, verantwoordelijk was voor de coördi-
natie van president Clinton's Bosnië-politiek, lid is van 
de Council on Foreign Relations en mede onderteke-
naar van het door de neo-conservatieven geïnspireer-
de document 'Project for a New American Century, 
PNAC), riep voor hetzelfde op in zijn column in de 
Washington Post van 6 augustus 2007 die hij samen 
met John McCain's adviseur, Robert Kagan schreef.

ivo daalder

Zowel Anthony Lake als Ivo Daalder zijn vastbera-
den in het ondersteunen van de Britse plannen.
Precies als in het begin van de jaren zestig, toen de 
Trans-Atlantische elite probeerde door angst voor het 
communisme, de eerste fase in hun drang naar een 
wereldregering - via de vereniging van regionale fede-
rale unies - Europa tot een eenheid te smeden, wordt 
op dit moment hetzelfde paard van stal gehaald. Ook 
nu weer, angst voor het Oosten, voor het 'terrorisme', 
dat gebruikt wordt voor de volgende fase voor hun 
Trans-Atlantische gemeenschap welke door George 
Orwell in zijn roman '1984' Oceania wordt genoemd, 
nu echter heel Europa omvattend, uitgezonderd Rus-
land. We kunnen nu al zien hoe de volgende fase in 
de angst-campagne wordt voorbereid: angst voor 
Rusland, maar vooral angst voor China, angst voor 
het Oosten! De aloude Europese angst voor de mee-
dogenloze hordes die ons overweldigen en onze zo 
geliefde egocentrische cultuur zullen vernietigen.
De laatste stem die ik wil laten horen is die van een 
leerling van Henry Kissinger - Kissinger die van zich 
zelf zegt dat hij het Britse belang net zo veel dient, zo 
niet meer dan het Amerikaanse belang. Deze Ameri-
kaanse leerling van de Duits-Joodse Amerikaan Kis-

singer is Charles A. Kupchan. In 2002 publiceerde 
hij een boek getiteld: 'The End of the American Era' 
(het eind van het Amerikaans tijdperk). Het boek ver-
scheen onder de vleugels van de Council on Foreign 
Relations en was op de voorpagina (!) voorzien van 
een persoonlijke aanbeveling van Henry Kissinger. 
Wat was de boodschap die Kupchan voor zijn mede-
Amerikanen had? Haar zo geliefde land Amerika was 
gedoemd om, na zo'n korte tijd aan de top, de impe-
rialistische scepter over te dragen aan wat hij noem-
de 'het nieuwe Byzantium' – de Europese Unie. Hij 
vergelijkt expliciet de VS met het Romeinse rijk en 
Europa met het Byzantijnse rijk. Hij beschrijft hoe 
de Romeinse keizer Constantijn (regeerde van 306-
337), de hoofdstad van Rome naar Byzantium (het 
latere Constantinopel) verlegde. Kupchan beschouwt 
dit vanuit een zuiver pragmatisch oogpunt. Hij wijst 
niet op de dromen en spirituele voortekenen die Con-
stantijn achtervolgden. Noch verwijst hij naar het 
heilige Palladium dat Rome zou hebben beschermd 
zoals het eens de stad Troje had beschermd, of noemt 
hij het feit dat Constantijn vastbesloten was om het 
Rijk en de Romeinse geest te redden ook al was de 
stad – volgens de Sibyllijnse orakels – verdoemd. Het 
Palladium werd dus teruggebracht naar haar plaats 
van herkomst, de regio van Troje, en begraven in Con-
stantinopel onder een gigantische porfirische-pilaar 
waarop een beeld van Apollo was geplaatst met het 
hoofd van Constantijn dat een krans had met daarin 
allerlei relikwieën van het kruis van Christus. 

het palladium geheel rechts op de vaas afgebeeld
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(Het palladion (Gr. Παλλάδιον) of palladium 
(Lat.) was een oud beeld van de godin Pallas Athena 
(Minerva), dat in het allerheiligste van de Tempel 
van Vesta te Rome werd bewaard. Volgens de Ro-
meinse overlevering had het oorspronkelijk de stad 
Troje beschermd: daar zou het door Zeus persoon-
lijk uit de Olympus geworpen zijn, omdat Ilos, of 
volgens anderen Dardanos, de legendarische stich-
ters van Troje, erom gebeden hadden. Bij de val van 
Troje werd het door Aeneasgered en plichtsgetrouw 
meegevoerd naar Italië, waar het later tot heil van 
Rome in de Vestaalse tempel werd ondergebracht.
Het bezit van een palladion als talisman was in de 
Oudheid ook elders, in andere steden gebruikelijk. 
Het ging dan om een oeroud beeld van de schutsgo-
din van een stedelijke gemeenschap, en de veiligheid 
van de stad hing dan af van de zorgvuldige bewaring 
van dat beeld. Zo zou Troje door de Grieken ver-
overd zijn omdat Odysseus en Diomedes het pal-
ladion eerst hadden geroofd en onteerd. Reeds in de 
Minoïsche en Myceense periode bestond het geloof 
dat het Palladion uit de hemel was geworpen. De 
Grieken vereenzelvigden het met Pallas Athena, de 
Romeinen met Minerva.
Het is onbekend hoe een palladion eruit zag. Pallas 
is mogelijk een vóór-Grieks woord voor 'maagd' of 
'meisje' en volgens de Griekse traditie zou het een 
beeld geweest zijn van Pallas Athene. In 1957 werd 
in een grot in Sperlonga (Italië) een marmeren beel-
dengroep gevonden die de diefstal van het palladion 
door Odysseus voorstelt. Hier is het palladion in-
derdaad weergegeven als een beeldje van Athena in 
wapenrusting. Maar ook een baetyl (heilige steen) 
werd als mogelijkheid genoemd. Van het Romeinse 
palladion werd wel gezegd dat het de scepter was 
van koning Priamos van Troje, en dat hij de vorm 
had van een phallus.) Bron: wikipedia.
Rudolf Steiner heeft enkele diepgaande dingen over 
het Palladium gezegd, niet in de laatste plaats dat 
het een symbool van de verheven westerse mysteriën 
van de drievoudige Zon was, - die door de verhui-
zing naar Constantinopel begraven en verduisterd 
was. Dit was overigens niet de laatste verduistering. 
Rudolf Steiner noemt ook de legende dat het Palla-
dium voorbestemd zou zijn om verder naar het Oos-
ten verhuisd te worden wat volgens andere berichten 
het Noorden of zelfs Rusland zou zijn. Steiner wijst 
erop dat het verduisterde Palladium in het Oosten 
door het Licht van het Westen belicht zou moeten 
worden waardoor het van binnenuit zou beginnen 
te stralen.

Precies zoals Constantijn het Romeinse Rijk pro-
beerde te redden door Rome op te offeren en te ver-
huizen richting het Oosten, laat Kupchan zien – hij 
drukt het natuurlijk niet in deze woorden uit – dat de 
Ahrimanische krachten die achter het huidige Ro-
meinse Rijk, het Amerikaanse imperium staan, be-
reid zijn om de Verenigde Staten op te offeren door 
het centrum naar Europa te verplaatsen. Volgend 
jaar (2009) zal de VS 233 jaar oud zijn; haar korte 
historie als een onafhankelijk land nadert het eind-
punt en zal in een Noord Amerikaanse Unie (NAU) 
worden samengevoegd met Canada en Mexico, en 
een Trans-Atlantische Unie – een uitgebreide versie 
van Orwell's Oceana uit zijn roman '1984' - 
zal gesmeed worden tussen de NAU en de EU, met 
de NAVO als haar wereldwijde militaire macht.
Deze Trans-Atlantische Unie is gericht tegen Rus-
land en China. We zien al enkele stappen in deze 
richting. Het financiële 'Maan-brein' van deze sa-
mengevoegde eenheid zal wederom Londen, Nova 
Roma, het Nieuwe Byzantium zijn. Toen de drie to-
rens op 11 september 2001 in New York naar bene-
den kwamen, werden er drie in Londen bij Canary 
Wharf opgetrokken. Precies 7 jaar vanaf de week 
van de aanvallen in 2001, zagen we in september 
de aanval op het Amerikaanse financiële systeem in 
New York City, beter gezegd de consequenties van 
de aanval op dat systeem. Londen en Europa zullen 
hiervan profiteren terwijl het tijdperk van de dollar 
dientengevolge haar einde nadert. 'De Heer geeft en 
de Heer neemt'. Dat geldt ook voor de Mammon. 
New York's kredietverlening is vernietigd. De kre-
dieten van Londen en Europa zullen nu aanzwel-
len terwijl de wereldhandel steeds meer in euro's zal 
plaatsvinden. Krediet betekent bevestiging, ja zeg-
gen tegen iemand, 'ik geloof in jou'. Volgens Rudolf 
Steiner is dit de in de sfeer van het oordeel, in het 
denken verheven zonnekracht. Daadwerkelijk is het 
Palladium, eigenlijk pseudo-Palladium wederom 
van Rome naar Byzantium gebracht. De gevolgen 
van deze handeling in het jaar 330 en de regering 
en methoden van Constantijn zou 200 jaar later tot 
het Rijk van keizer Justinianus I leiden. Ze kunnen 
worden samengevat in één woord: eenvormigheid – 
Eén Heerser, Eén Staat, Eén Kerk. Dit was het doel 
van Justinianus I, net als die van Hitler: Eén volk, 
Eén Rijk, Eén Leider.
De Nieuwe Wereldorde (NWO), waarover de beide 
Bushes, Clinton, Blair en Brown gesproken hebben 
is aardig op weg naar haar realisatie. 
Men zou ook kunnen zeggen dat de NWO sinds 
1060 aan het ontstaan is toen de Normandiërs zowel 
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WereldordeEngeland als Sicilië veroverden. Het is naar mijn 
mening sinds die tijd dat het Engelse volk in handen 
is gekomen van de Ahrimanische machten om als 
instrument te dienen ter voorbereiding van de incar-
natie van Ahriman. In zijn opmerkelijke voordracht 
van 15 januari 1917 – één van de meest omvattende 
en verhelderende voordracht die hij over geschiede-
nis heeft gegeven – zei hij:
“Wat is het doel van de geheime broederschappen? Zij 
werken niet vanuit een bijzonder soort van Brits va-
derlandsliefde, maar vanuit de wens om de hele wereld 
onder het juk van het zuiver materialisme te brengen. 
En omdat volgens de wetmatigheid van het vijfde Na-
Atlantische tijdperk bepaalde elementen van het Britse 
volk, als drager van de bewustzijnsziel, daartoe het 
meest geschikt zijn, proberen ze door middel van grijze 
magie deze elementen te gebruiken om dit materialisme 
te vergroten”.
Wilt u alstublieft in ogenschouw nemen dat Steiner 
het over bepaalde elementen heeft, niet het hele 
volk, maar 'bepaalde elementen'. Hij gaat verder:
“Geen ander nationaal element, geen ander volk, is er 
ooit zo geschikt voor geweest de hele wereld in een mate-
rialistisch Rijk te veranderen. Zij die dit weten pakken 
dit nationale element bij de strot en beroven het van 
elk spiritueel streven – dat natuurlijk bij alle mensen in 
gelijke mate leeft. Juist omdat het karma bepaald heeft 
dat de bewustzijnsziel hier bijzonder sterk werkzaam 
is, hebben de geheime broederschappen bepaalde elemen-
ten van het Britse nationale karakter uitgekozen”.
Het Britse wereldrijk is feitelijk sinds de Tweede 
Wereldoorlog ten einde gekomen. In 1947 werd 
India opgegeven. Sinds 1964 zijn bijna alle Britse 
bezittingen in Afrika onafhankelijk geworden. Na-
tuurlijk kan hier tegen ingebracht worden dat de 
onafhankelijk geworden landen economisch werden 
gedomineerd en er feitelijk sprake was van een indi-
rect-kolonialisme – het 'oude wereldrijk' was echter 
formeel aan haar eind gekomen. 
In de 33 jaar die volgden op 1964, toen Sir Alec 
Douglas Home, de opvolger van Macmillan en de 
laatste premier van aristocratische komaf, van het 
toneel verdween, tot aan de opgave van Engelands 
laatste echt betekenisvolle kolonie Hong Kong, in 
1997, scheen Engeland naar de pijpen van de VS 
te dansen. Na het Suez-debacle van 1956 hadden 
de Fransen besloten de Amerikanen nooit meer te 
vertrouwen en volgden sinds die tijd een politiek 
van tegengas geven. In tegenstelling tot de Fransen, 
besloot de Britse elite vanaf die tijd te doen wat de 
Amerikanen wilden. De enige echte uitzondering 
was die van Harold Wilson, die weigerde om troe-

pen naar Vietnam te sturen. In de periode tussen 
1964 en 1997 beleefde de Britse handelsvloot een 
enorm verval. Vele generaties Britten hadden jaren 
op de oceanen doorgebracht. Dat was nu niet meer 
het geval. Nu verbleven zij steeds meer op stranden 
in het buitenland of op de banken thuis, op voetbal-
terrassen of achter hun computers. En zo kwam in 
1997, precies 100 jaar na haar glorierijke hoogtepunt 
met het diamanten-jubileum van koningin Victoria, 
een einde aan het Britse Rijk. Ze hebben in de we-
reld hier en daar nog een paar rotsen, maar het is een 
kwestie van tijd dat ook Gibraltar aan de Spanjaar-
den en de Falkland-eilanden (in het Spaans Malvi-
nas) aan de Argentijnen zal worden teruggegeven. 
De imperiale positie van Groot-Brittannië werd als 
voornaamste reden opgegeven om in de jaren vijftig 
niet toe te treden tot de Europese Economische Ge-
meenschap. De vraag waar het Britse volk nu mee 
geconfronteerd wordt is: quo vadis? Waar naar toe? 
In 1973 loog de toenmalige premier Edward Heath 
tegen het Britse volk toen hij de intrede van het land 
in de EEG beargumenteerde als een zuiver eco-
nomische overeenkomst zonder te zeggen dat het 
een politiek project was. Het leek erop dat het land 
had besloten om de restanten van het imperialisme 
en de Commonwealth de rug toe te keren en het 
continent te omarmen. Maar sinds de regering van 
Margaret Thatcher en de metamorfose van de oude 
Labour Party in 'New Labour' van Blair en Brown, 
was er een nieuw imperialistisch project in het zicht 
gekomen. Europa wordt nu niet langer gezien als 
een alternatief voor de Britse relatie met de VS. De 
Anglo-Amerikaanse elite en hun bondgenoten op 
het vaste land, niet in de laatste plaats hier in Duits-
land, hebben bepaald dat Noord-Amerika en Eu-
ropa één geheel moet worden – een nieuw, Anglofiel 
geleide Heerschappij met een wereldwijde militaire 
tak dat klaar staat en de wil heeft om zich tegenover 
het Oosten te stellen. Ik heb geprobeerd uiteen te 
zetten dat deze intenties al vanaf het begin van de 
Koude Oorlog aanwezig waren.
De regering van Gordon Brown (2007-2010) is 
druk bezig om geforceerd via allerlei kunstmatige 
ceremonieën en rituelen een nieuw soort van na-
tionaal gevoel en een gevoel van vaderlandsliefde 
bij het Britse volk te creëren, maar met welk doel? 
Brown's visie op de toekomst en wat hij noemt het 
lot van Brittannië, is niets anders dan het klaarsto-
men van de krachten van het Britse volk voor een 
economische competitie met China en India. Dat 
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is het enige wat hij vandaag de dag te bieden heeft 
voor het leven van de Britten, een economisch ge-
vecht voor 'survival of the fittest'.
Het beeld van de zittende Brittannië, waar de 
Britten zo vertrouwd mee zijn, is feitelijk die van de 
zittende Athene, sinds de jaren na 1820 afgebeeld 
met Griekse Helm, drietand, schild en leeuw. 

Brittania, afgebeeld met schild, drietand en leeuw

Athene is de Godin van de Zonnewijsheid, het be-
wuste verstand die vol bewapend uit het voorhoofd 
van Zeus voortgekomen is. Zij is ook de Godin van 
de defensieve oorlog, de Godin die de gemeenschap 
verdedigt. In deze beide rollen was zij de Godin van 
het Palladium en in deze functies, die door het Palla-
dium worden uitgebeeld, verdedigd zij eerst Troje en 
dan Rome waarnaar de Trojaan Aeneas het beeld ge-
bracht zou hebben. Dit jaar zal Brittannië, die tijdens 
de regeringstijd van keizer Hadrian op een Britse 
munt afgebeeld werd, voor het eerst sinds meer dan 
300 jaar niet meer verschijnen. Ze is met pensioen. 
Keizer Hadrian richtte het eerste heiligdom, geweid 
aan Brittannië, in de stad York op. Romeinse munten 
lieten meestal Brittannië zien met een schild, gezeten 
op een rots, met een speer in de hand. De Britten ver-
overden Nieuw Amsterdam van de Nederlanders in 
1664 en gaven het de naam New York naar de Duke 
of York, de broer van koning Charles II. Het was ge-
durende de regeringstijd van koning Charles in 1672 
dat Brittanië weer voor het eerst sinds 1250 jaar op 
een Britse munt verscheen. Tijdens zijn regeringstijd 
werd Londen ook bijna volledig door brand verwoest 
en werd het door Sir Christopher Wren geheel be-
wust als een nieuw Jeruzalem herbouwd – hoofdstad 

van een nieuw wereldrijk met een grootse tempel in 
St. Paul's Cathedral. Londen werd volgens een legen-
de door de Trojaan Brutus gegrondvest en zogezegd 
werd het Palladium van New York weer teruggeno-
men. Zullen de Britten het Paladium verder naar het 
Oosten laten trekken nu de economie aan het ver-
schuiven is van een die op vaste munten en contant 
geld berust, naar die van creditcards? Nieuwe munten 
van het Verenigd Koninkrijk werden in 2008 uitge-
geven. Alleen de nieuwe munt van 1 pond liet de 4 
verenigde symbolen van het Verenigd koninkrijk zien, 
de andere munten slechts fragmenten. Het is de eerste 
keer dat een fragmentatie van de Britse Staat op de 
munten van de natie zijn weergegeven.
Troje, dat natuurlijk in het moderne Turkije ligt, niet 
ver van Gallipoli – de plek waar de grote slag in de 
Eerste Wereldoorlog werd gevochten toen de Britten 
probeerden Turkije binnen te vallen in 1915 en zij in 
een bloedig gevecht werden teruggedreven, is slechts 
op enkele uren rijden van de stad Istanbul gelegen, 
het voormalige Constantinopel. De nieuwe burge-
meester van Londen, Boris Johnson, die vermoedelijk 
ook de burgemeester zal zijn tijdens de olympische 
spelen van 2012, was geboren in New York en ach-
terkleinzoon van een Turkse politicus die pleitte voor 
een Brits protectoraat voor Turkije na 1919. Hij werd 
3 jaar later door Turkse nationalisten vermoord. Boris 
Johnson gaf zijn eigen twee zonen de naam Theodore 
Apollo en Milo Arthur. Johson was gastheer bij de 
BBC tv-serie 'The Dream of Rome' waarin hij uiteen-
zette hoe het Romeinse Rijk in Europa haar politieke 
en culturele eenheid verkreeg in vergelijking met het 
falen van de Europese Gemeenschap in deze.
Rudolf Steiners citaat over de manipulatie van het 
Britse volk door geheime broederschappen stelt ons 
voor een groot raadsel. Het schijnt er op te wijzen dat 
bepaalde elementen binnen het Britse volk die, zoals 
vele anderen in de wereld, een spiritueel streven heb-
ben, in ieder geval de mogelijkheid hebben om deze 
manipulaties te doorzien en hieraan weerstand te kun-
nen bieden. Inderdaad stelt hij, na het citaat wat ik heb 
aangehaald, dat
“Dit moet door de inspanningen van hen bevochten worden 
die de noodzaak van een spiritueel leven op aarde inzien”.
Iets eerder in dezelfde voordracht echter, van 15 ja-
nuari 1917, stelt hij het volgende:
“Niemand hoeft te geloven dat de missie van het Britse 
volk – uit een innerlijke noodzakelijkheid – niet zal 
worden verwerkelijkt: de missie om over de gehele aarde 
een universele, commerciële en industriële monarchie te 
grondvesten. Deze dingen liggen in het wereld-karma 
en moeten van hier uit begrepen worden. En zo zou ook 
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Wereldordeniemand moeten geloven dat de Britse politiek ooit in 
morele zin omgevormd zal worden en dat zij uit ach-
ting voor de wereld afstand zal doen van de aanspraak 
om de wereld industrieel en commercieel te domineren”.
Betekent dit dat voor de rest van het vijfde Na-At-
lantische tijdperk, dat is dus nog zo'n 1500 jaar, het 
Britse volk dwangmatig ondergeschikt zal zijn aan 
de doelstelling van de geheime broederschappen om 
een super-materialisme over de gehele wereld te ver-
spreiden? Zover ik weet had Steiner niet verwacht dat 
de atoomenergie zo vroeg zou worden ontwikkeld en 
zeker niet had verwacht dat het Britse Rijk zo snel 
uiteen zou vallen. En wellicht ook niet dat de machts-
verhouding tussen Engeland en de Verenigde Staten 
zo snel zou ombuigen. In Steiners tijd was er nau-
welijks nog een socialistische regering aan de macht 
gekomen. Er was geen welvaartsstaat en geen dienst-
plicht. In Engeland heerste nog een cultuur van soci-
ale onderworpenheid. Het land was in menig opzicht 
een andere dan in deze tijd. De grote vraag voor de 
Britten is: zijn zij door deze bijzondere 'elementen', 
waar Steiner op wijst, gedoemd om wederom de rol 
van de invloedrijke Griekse slaaf te spelen, die in het 
Romeins-Amerikaanse oor fluistert – dat wil zeggen, 
doorgaan met het gebonden blijven aan Amerika en 
de imperialistische en materialistische ambities van 
de broederschappen? Bestaat er een onomkeerbaar 
yin-yang-wereld-karma, dat zegt dat de volkeren aan 
de meest westelijke zijde van Eurazië uit egoïstische 
individuen moet bestaan? En wiens gedrag tot ver-
vreemding en sociale ineenstorting, hetgeen Steiner 
omschreef als cultuur-dood en cultuur-ziekte, over de 
hele wereld zal leiden? (15-12-1919; GA 194)
Als het Britse volk niet ontwaakt en tot inzicht komt 
hoe het door dit element in zichzelf geleid en gema-
nipuleerd is, waarvan ik persoonlijk meen dat het in 
1066 met de verovering van Willem de Veroveraar 
en zijn Normandiërs, voet aan wal zette, dan zullen 
zijn heersers hen blijven leiden, tot rampspoed van 
de Amerikanen, de Europeanen in het algemeen en 
het hele Westen. De incarnatie van Ahriman kan niet 
worden tegengehouden; het moet komen en is snel 
onder ons. De voorbereidingen hiertoe zijn al een 
lange tijd aan de gang en Brittannië heeft hierin een 
sleutelrol gespeeld. Het Britse volk moet nu beslissen, 
ieder individu voor zichzelf, of deze rol nu tot een eind 
is gekomen en of er voor hen die voor de daden van 
de nationale gemeenschap en hun staat verantwoor-
delijk zijn, een nieuwe rol is weggelegd. Iedere Brit 
staat nu voor de keus die ook Prospero moest maken 
in Shakespeare's drama, 'The Tempest' (de Storm): zal 
Engeland doorgaan met het uitoefenen van de 'grove 
magie' van de macht over de natuurelementen met 

het doel om over hen te heersen waarvan het gelooft 
dat het haar vijanden zijn, of zal het deze 'grove ma-
gie' afzweren, zich ontdoen van deze bekrompenheid, 
om op deze wijze terug te keren naar het continent 
waarvan het deel uitmaakt en zo een eigen unieke rol 
te spelen bij de opbouw van een nieuw Europa dat 
niet overheerst wordt door Rome, Alta of Nova, noch 
door Byzantium. Niet een terugkeer naar het Heilige 
Romeinse Rijk in een nieuwe, centralistisch-controle-
rende vorm (de Europese Unie), maar een terugkeer 
naar een associatieve Europese gemeenschap dat zo 
aan andere regio's in de wereld kan laten zien hoe na-
ties kunnen samenwerken op cultureel en economisch 
gebied zonder afstand te doen van hun eigen politieke 
en wettige karakter, tradities, en onafhankelijkheid. 
Rudolf Steiner wees 90 jaar geleden de juiste richting 
door de driegeleding van het sociaal organisme. In 
1919, zes maanden na het verdrag van Versailles dat 
formeel een eind maakte aan de Eerste Wereldoorlog, 
stelde hij:
“het Anglo-Amerikaanse element mag nog zo succesvol 
zijn bij het bereiken van de wereldheerschappij, zonder de 
driegeleding van de maatschappij zal deze heerschappij 
de wereld slechts voeden met de cultuur-dood en cultuur-
ziekte”. 4)

Zonder een spirituele visie om haar politieke en eco-
nomische ideeën te verdiepen, zal volgens Steiner, het 
Anglo-Amerikaanse Westen de cultuur alleen maar 
verder ontmenselijken. Dit heeft maar al te duidelijk 
plaatsgevonden sinds hij deze woorden sprak, nu we 
ons geplaatst zien voor het roofzuchtige Angelsaksi-
sche model-kapitalisme, met de vervuiling, het drugs-
probleem, de bagatellisering van de cultuur, de verering 
van beroemdheden en overconsumptie. Het op een 
onjuiste wijze in elkaar opgaan van de drie gebieden 
van de samenleving – het cultureel gebied (Geestes-
leven), het politieke gebied (Rechtsleven) en het eco-
nomische gebied – behoort meer dan ooit ontward te 
worden opdat de drie gebieden ieder naar hun eigen 
wetmatigheden gezond kunnen functioneren. Als dat 
kan worden bereikt, hoeven de mensen in Europa geen 
angst te hebben voor elke vorm van totalitarisme, en 
zal hun continent, samen met Afrika in staat zijn een 
bemiddelende rol te spelen tussen Azië en Amerika.

1. Lassell, pag. 212
2. Lassell, pag. 230
3. Lassell, pag. 231
4. 15-12-1919, GA 194
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11 September
11 septeMBer 2011:
herdenking van een van de 
grootste Misdaden tegen de 
Mensheid

loek dullaart

Onbegrijpelijk dat er zoveel mensen zijn die in deze 
tijd van herdenkingen klakkeloos blijven geloven in 
de officiële verklaringen van de Amerikaanse rege-
ring over 9-11 en niet op zoek gaan naar de werke-
lijke feiten en naar alle achtergronden en daardoor 
niet tot de werkelijke waarheid ervan kunnen door-
dringen. Misschien is het goed ook voor hen om nog 
even de volgende vragen te stellen of feiten te over-
wegen:

1. De Amerikaanse generale staf en in scène ge-
zette vliegtuigkapingen
Als uit de officiële onder president Clinton vrijgege-
ven verslagen van de bijeenkomsten van de Ameri-
kaanse generale staf met de Amerikaanse president 
Kennedy in 1962 over een mogelijke aanval op Cuba 
blijkt dat door deze generale staf wordt voorgesteld 
om een Amerikaanse boot met Amerikaanse solda-
ten tot zinken te brengen, zodat door deze “stromen 
van bloed een welkome golf van emotie” in Amerika 
zou ontstaan (letterlijk zo gezegd) om een inval in 
Cuba te rechtvaardigen, waarom zou dat in 2001 
niet nog eens kunnen zijn gebeurd om een geplande 
aanval op Afghanistan èn Irak te rechtvaardigen (die 
overigens beiden niets met deze aanval te maken 
hadden)? En als in deze zelfde bijeenkomst in 1962 
door de generale staf ook wordt voorgesteld om 
passagiersvliegtuigen te kapen met datzelfde doel 
(NB!), waarom zou dat voorstel niet op 11-9-2001 
kunnen zijn uitgevoerd?

2. Er zijn nooit kapers aan boord van de vliegtui-
gen geweest
Waarom denkt iedereen toch nog steeds dat er ne-
gentien kapers zijn geweest uit Saudi-Arabië en 
Marokko die de vier vliegtuigen hebben gekaapt, 
terwijl direct al duidelijk werd dat zeven van die ne-
gentien nog steeds in leven zijn, dat er officiële pro-
testen zijn geweest om die gegeven informatie bij 
te stellen, wat tot op heden niet is gebeurd? Verder 
is ook duidelijk dat ze niet in de vliegtuigen kun-
nen hebben gezeten: er was geen instapkaart uitge-

schreven op hun naam, ze zijn niet met geweld in de 
vliegtuigen gekomen en stiekem met zijn negentie-
nen aan boord komen van vier vliegtuigen zal met 
alle veiligheidsmaatregelen toch echt niet gebeurd 
kunnen zijn…! Ze staan dus niet op de officiële pas-
sagierslijsten en ook niet op de officiële slachtoffer-
lijsten. Dan is er dus maar één conclusie mogelijk: 
ze zijn nooit aan boord geweest van die vliegtuigen 
en hebben die vliegtuigen dus ook niet gekaapt. Hoe 
is deze misdaad van 11 september dan wel gepleegd 
en door wie? Een onlangs verschenen boek van An-
dreas von Rhetyi “Denn sie wussten zu viel…” over 
mysterieuze moorden op mensen die betrokken wa-
ren bij geheime operaties in Engeland en Amerika 
(o.a. ook bij de antrax-hoax) geeft daarover nog een 
nieuwe, onverwachte, maar belangrijke aanwijzing.

3. Er was een geheim project met van buitenaf be-
stuurde vliegtuigen
Wie wel aan boord zaten van de vliegtuigen van 11 
september was een groep geleerden en medewerkers 
van twee belangrijke firma’s Raytheon en BAE-Sys-
tems. Deze firma’s werkten al jaren lang aan geheime 
projecten, o.a. het proberen vliegtuigen van buitenaf 
te besturen. Na jarenlange onderzoekingen en ex-
perimenten was het hen gelukt om maximaal vier 
vliegtuigen tegelijk (!) van buitenaf te besturen. Op 
25 augustus 2001 was er een geslaagd experiment 
gedaan om vliegtuigen te laten opstijgen, vliegen en 
landen helemaal van buitenaf. Dezelfde firma’s zijn 
overigens ook betrokken bij geavanceerde wapen-
systemen die met de HAARP-installatie in Alaska 
samenwerken. In dit boek worden veel voorbeelden 
gegeven van mensen die vanwege hun (te?) grote 
kennis over geheime projecten door de CIA (of de 
Britse geheime dienst) werden vermoord. De offi-
ciële lezing is dan vaak zelfmoord of een hartaan-
val, in sommige gevallen ook een ongeluk. De me-
dewerkers van Raytheon wisten teveel. Zij zouden 
zich kunnen afvragen of de ‘gekaapte’ vliegtuigen op 
9-11 misschien wel door de Amerikanen zelf van 
buitenaf zouden zijn bestuurd en zo het geheel in 
scène zou zijn gezet. Om te voorkomen dat zij uit de 
school zouden klappen zaten zij - ironisch genoeg - 
onder valse voorwendselen in de toestellen die van 
buitenaf bestuurd in de gebouwen vlogen. Het com-
mandocentrum voor die besturing van buitenaf zou 
het kantoor van burgemeester Giulani kunnen zijn 
geweest, op de 23e verdieping van gebouw WTC-
7, dat een paar maanden daarvoor om onduidelijke 
redenen luchtdicht, stofdicht en trillingvrij was ge-
maakt. Dat controlecentrum bevatte veel bewijsma-
teriaal en moest dus ook vernietigd worden, vandaar 
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11 Septemberdat dit gebouw ook - gecontroleerd - moest instor-
ten.
4. De ‘foutenmakers’ krijgen allemaal promotie

De enige plausibele verklaring dat er geen vliegtui-
gen zijn opgestegen, (of zoals later werd bijgesteld: 
te laat zijn opgestegen, één van deze beide officiële 
verklaringen is dus al gelogen) van het luchtruim-
defensiesysteem van Norad om deze zogenaamde 
gekaapte vliegtuigen te onderscheppen is dat er van 
hogerhand werd opgedragen om deze vliegtuigen 
toch vooral hun gang te laten gaan. Andere verkla-
ringen die gegeven zijn over verwarring en toevallig 
niet aanwezig zijn e.d. zijn ridicuul en raken kant 
noch wal. Bovendien is geen van de medewerkers 
die hierbij betrokken waren ooit voor zijn ‘fouten’ 
bestraft, maar de meesten zijn integendeel beloond 
met promotie of een hogere salariëring. Een kriti-
sche medewerkster die hierover verbaasde vragen 
stelde werd plompverloren ontslagen.

5. Spontane instorting van gebouwen of bewuste 
afbraak?

Er is nooit een verklaring geweest voor de onder-
grondse ontploffingen bij de fundamenten van 
WTC-1 en WTC-2 (seismologisch vastgesteld en 
vermeld in vele verslagen van hulpverleners) niet 
lang voordat de gebouwen instortten, die een deel 
van de entreehal en de voordeur pui verwoestten, 
zoals op filmbeelden is te zien. Dat duidt op een 
ontploffing aan de fundamenten, die nodig is bij 
een gecontroleerde afbraak. Bovendien moesten de 
gebouwen wel worden afgebroken omdat er overal 

asbest was geconstateerd en er hoge boetes dreig-
den als de peperdure noodzakelijke aanpassingen 
niet zouden plaatsvinden. Door het instorten is het 
asbest vrijgekomen en overal verspreid. De schoon-
makers van ground-zero en omwonende mensen 
en schoolkinderen kampen sindsdien met ernstige 
ademhalingsmoeilijkheden en gezondheidsproble-
men. Nooit eerder in de geschiedenis is een derge-
lijk gebouw door een vliegtuigcrash ingestort. Zag U 
overigens ook die oranje vlammen en witte rook, wat 
geen kerosinebrand kan zijn, want die heeft groen-
gele vlammen en pikzwarte rook? Ook daarna zijn 
er nog vaak vliegtuigen in gebouwen gevlogen, die 
allemaal zijn blijven staan. Ook waren er nog veel 
ernstiger branden dan deze, maar al die gebouwen 
staan nog steeds overeind! Uniek dus deze instor-
tingen! Van gebouw WTC-7 is het volkomen dui-
delijk, zelfs voor alle deskundigen dat dit gebouw 
niet ingestort kan zijn door het kleine brandje op 
één van de verdiepingen, waarvan niet eens vaststaat 
hoe dat daar eigenlijk is ontstaan. De eigenaar van 
de gebouwen Silberstein, die de gebouwen in mei 
van dat jaar voor weinig geld had gekocht van de 
Rockefellers (de twee torens werden gekscherend 
vaak David en Nelson genoemd naar de beide broers 
Rockefeller) en ze overdreven zwaar had verzekerd, 
met een clausule voor een eventuele terroristische 
aanslag, liet zich in een interview ontvallen dat ze 
op een bepaald moment voor dit gebouw WTC-7 
hadden besloten “to pull it down”, om het dus te la-
ten instorten. Kennelijk hadden ze dit ook al gemeld 
aan de BBC, want die deed verslag van de instorting 
van het gebouw, terwijl je het gebouw achter de 
nieuwslezeres nog gewoon zag staan. De BBC had 
desgevraagd geen plausibele verklaring voor deze 
vreemde actie (het was ook zo’n rommelige dag…)
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Maar als WTC-7 gecontroleerd is ingestort, d.w.z. 
met aangebracht dynamiet, b.v. door de firma 
Demolition Inc. (een bedrijf dat gespecialiseerd is 
in het neerhalen van dit soort afgeschreven gebou-
wen, waarvan de auto’s in die dagen herhaalde ma-
len zijn gesignaleerd in de buurt van de gebouwen), 
dan is het toch ook denkbaar en misschien zelfs 
logisch dat de andere twee gebouwen misschien 
ook wel op die manier gecontroleerd zijn ingestort. 
Nu kan iedereen die goed naar de filmbeelden en 
fotoreeksen kijkt, dit direct zelf constateren: steeds 
eerst een ontploffing per verdieping en dan pas een 
instorting (en niet andersom). Het beton is niet 
gestapeld naar beneden gekomen (volgens de ‘pan-
nenkoektheorie’) maar tot stof verpulverd en naar 
buiten geblazen. Dat kan alleen als hier niet dyna-
miet is gebruikt, maar thermiet, een veel krachtiger 
ontploffingsmiddel, het enige dat beton verpulvert. 
En dat klopt, want overal op ground-zero zijn door 
deskundigen resten van deze stof teruggevonden. 
Wanneer dat thermiet in de gebouwen is aange-
bracht? 
Sinds 1993, het jaar van de eerste aanslag op het 
WTC, die (met bewezen medewerking van de FBI, 
die de daders één miljoen dollar beloofden en zei-
den dat het om een nepbom ging, terwijl hij wel 
ontplofte) jammerlijk mislukte, omdat de chauffeur 
de vrachtauto met explosieven bij een verkeerde 
pijler parkeerde, was de broer van George Bush, 
Alvin Bush hoofd van de beveiliging van de WTC-
gebouwen. Voortdurend waren er werkzaamheden, 
gelegenheid genoeg dus. Ook nog enkele dagen 
voor de aanslagen waren er werkzaamheden aan 
de ‘beveiliging’ en was er een stroomonderbreking 
van 36 uur op verdieping 100 (waar de vliegtuigen 
insloegen) en daarboven. Een elektricien wilde dit 
perse vermeld hebben in het onderzoeksrapport, 
maar het werd daarin niet opgenomen. Het staal 
was keurig schuin afgesneden per verdieping en zo 
in handzame stukken naar beneden gekomen, zoals 
bij gecontroleerde instortingen altijd gebeurt. Dit 
staal, dat als bewijsmateriaal had kunnen dienen 
voor deze gruwelijke misdaden door de overheid, 
werd door deze zelfde overheid direct afgevoerd en 
vernietigd.

6. Waar zijn die andere twee vliegtuigen gebleven?

Inmiddels is volkomen duidelijk geworden dat er 
géén Boeing 747 in het Pentagon is gevlogen, maar 
hooguit een raket. Dat kan iedereen gemakkelijk 
zien als hij de schade ziet aan het gebouw, maar dit 
wordt nog uitvoerig bevestigd door foto’s, recon-
structiemetingen en - tekeningen, zoals bijvoorbeeld 
in het uitstekende boek van Gerhoch Reisegger, dat 
‘Die Bildbeweise’ heet. Er waren daar ter plaatse ook 
geen vliegtuigresten van een Boeing 747, er waren 
alleen een paar onduidelijke stukken schroot afkom-
stig van andere vliegtuigjes neergelegd, en er waren 
ook geen lijken. Dus hier géén vliegtuiginslag… 
Ook van het vliegtuig dat in Pennsylvania zou zijn 
neergestort is, ondanks het hele bouwwerk van leu-
gens over een overmeestering van de kapers, met fa-
tale afloop, wat uitmondde in een spannende film en 
thriller, nooit iets teruggevonden. De burgemeester 
van het plaatsje waar dit vliegtuig zogenaamd neer-
stortte en die direct ter plaatse was, zei: “there was 
no plane”. En de plaatselijke lijkschouwer die ijlings 
was opgetrommeld voegde daaraan toe: “there was 
no body”. Gerhard Wisnewski gaat hier in zijn boek 
‘Operation 9/11, Angriff auf den Globus’ uitvoerig op 
in. 
Zijn de beide vliegtuigen dan geheel in rook opge-
gaan? Volgens vliegtuigspotters niet, die beweren dat 
de beide vliegtuigen herkenbaar aan hun serienum-
mers, nog gewoon rondvliegen. Deze beide vliegtui-
gen zijn dus kennelijk helemaal niet neergestort… 
Wat is er dan wel mee gebeurd? Volgens enkele 
onderzoekers van de 11 september gebeurtenissen 
zijn ze ergens geland, men weet zelfs het vliegveld 
te noemen in Oregon waar dit geweest zou moeten 
zijn, de passagiers zijn uitgestapt en afgevoerd en 
van hen is daarna nooit meer iets vernomen. Ge-
vreesd wordt dat ze in koelen bloede zijn vermoord 
om op die manier alsnog ‘slachtoffer’ te worden van 
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7. Welk doel dienden deze kapingen, als de Ame-
rikaanse regering ze zelf heeft uitgevoerd?

Na deze in scène gezette kapingen en aanslagen 
‘(“Amerika under attack”) konden heel veel dingen 
worden gerechtvaardigd en gerealiseerd van het 
wensenlijstje van ultra-conservatief rechts Amerika, 
zeg maar: Bush & Co. Hier volgt dat gerealiseerde 
lijstje:
1. Een oorlog in Afghanistan (was al gepland, op-

brengsten: olie en drugs)
2. Een oorlog in Irak (was al bedacht in 1992 door 

vader Bush om de olie)
3. Een patriot-act (lag al klaar, om alle burgerlijke 

vrijheden in te perken)
4. Verhoging van het defensiebudget (tot astrono-

mische hoogtes)
5. Grenzenloze controle van personen en hun da-

den en het vrijwillig opgeven van alle privacy 
onder het motto: oorlog tegen het internationaal 
terrorisme.

6. Vergroting van invloed en macht van Amerika 
in de hele wereld (wie niet voor mij is, is tegen 
mij), overal steun, militaire bases en invliegmo-
gelijkheden.

7. Bouw van gevangenissen als Abu Hraib en van 
concentratiekampen overal ter wereld, zoals bij-
voorbeeld Guantanamo Bay (op Cuba!), met 
verregaande martelmogelijkheden en volledig 
voorbijgaan aan het oorlogsrecht en de Conven-
tie van Génève, willekeurige gevangenzettingen 
en verplaatsingen van gevangenen naar verre 
landen, langdurige detentie zonder enige vorm 
van proces of juridische bijstand.

8. Heel veel geld verdienen aan al deze el-
lende, met name door de CIA en de bedrijven 
Halliburton van Dick Cheney en Carlyle en 
Texas Oil van George Bush, aan o.a.: 
- wapenhandel (CIA) 
- opbouw (van stukgeschoten huizen en infra-
structuur) (Halliburton) 
- leveren van alle soorten legerbenodigdheden 
(Halliburton) 
- gevangenisbouw, ondervragingen, bekentenis-
sen (Halliburton) 
- olieconcessies (Texas Oil) en pijpleidingen 
(Carlyle) 
- drugshandel 
Halliburton verdiende aan de oorlog in Irak al-
leen al drie miljard dollar!

9. Het ongeschreven recht om de moslims waar 
ook ter wereld te brandmerken, te lasteren en te 
vervolgen en/of hun landen te bezetten onder 
het mom van ’bevrijding’ en ’democratisering’, 
bedoeld is: een vazallenregering, tirannie, ver-
nietiging en uitbuiting.

10. Samenvattend, in de woorden van de Ameri-
kaanse kritische onderzoeksjournalist Webster 
Tarpley: het instellen en bedrijven van “fascisme 
en racisme”. Het verwerven van geld en macht 
ten koste van mensenlevens en menselijkheid.

 
Het kan niet zo zijn dat deze reeks van misdaden 
begaan door George Bush, Dick Cheney en Donald 
Rumsfeld en consorten tegen de mensheid onge-
straft blijven. Zij moeten in staat van beschuldi-
ging worden gesteld. Een objectieve rechtbank, en 
dus niet het Amerikaanse Supreme Court want die 
heeft al van partijdigheid blijk gegeven, door hun 
hulp bij de coup van Bush waardoor hij onterecht 
aan de macht kwam via die hertelling in Florida, na 
de grootscheepse fraude daar door de andere broer 
van George Bush, die daar gouverneur was. Maar 
het zou een internationaal tribunaal moeten zijn, 
want eigenlijk is de hele wereld slachtoffer gewor-
den van al die leugens, al dat bedrog, al die oorlogen 
en destructie, met name ook die onterecht beschul-
digde daders uit islamitische culturen. En dat tribu-
naal moet alle zaken diepgaand onderzoeken.
En dan zal blijken dat de waarheid gruwelijk geweld 
is aangedaan en dat de ware misdadigers zetelden 
op het pluche van het Witte Huis. Om dit te kun-
nen bereiken moet de waarheid omtrent de werke-
lijke achtergronden van 9/11 eerst bekend zijn bij 
heel veel meer mensen. Iedereen zou zich intensief 
moeten verdiepen in de achtergronden om die waar-
heid tot in alle details te achterhalen. Iedereen heeft 
vervolgens de taak en de opgave om die waarheid te 
delen met anderen, daarover te vertellen en die uit 
te dragen, zodat steeds meer mensen weten wat er 
werkelijk is gebeurd. 
En dan zou er een roep kunnen komen om tot ver-
volging over te gaan, via juristen die een aanklacht 
formuleren en een tribunaal wat alles, werkelijk echt 
alles tot op de bodem gaat uitzoeken en onderzoe-
ken totdat ook de onderste steen boven is.
De waarheid omtrent al deze gebeurtenissen moet 
aan het licht komen, eens, ooit!
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Mazelen
MaZelen en het BMr-vaccin

Fredie de Mooy

gebruikte bron: medisch dossier september 2013

Na de recente uitbraken van mazelen in Neder-
land en Engeland (Wales) is de discussie over 
het BMR-vaccin (bof-mazelen-rode hond) weer 
opgelaaid. Veel van wat de gezondheidsautori-
teiten zeggen, wordt voor waar aangenomen. In 
het medisch dossier van september 2013 zijn een 
aantal opmerkelijke feiten te vinden, die we niet 
zullen terugvinden in de landelijke media. Nadat 
de landelijke media uitgebreid een bijzondere 
groep van gereformeerde Christenen als risico-
groep had beschreven, presteerde Trouw het zelfs 
om met de kop: “Vooral antroposofen enten hun 
kinderen niet in”, nota bene de religie-pagina te 
openen. Waarom niet de wetenschap-pagina? En 
waarom zoveel ophef over deze kinderziekte? 
Heeft dit te maken met het feit dat steeds min-
der ouders geneigd waren om de BMR-prik aan 
hun kinderen te geven? Dieptepunt in de hele 
ophef rond de uitbraak was wel het optreden van 
onze minister-president Mark Rutte. Hij wilde 
dat predikanten zouden oproepen tot vaccinatie. 
Ja, zo stelde Rutte, hij was toch echt zelf gelovig 
en............''heeft God nooit bedoeld dat deze kinde-
ren zo lijden als er tegelijkertijd in de wereld, waar 
God ook iets mee te maken heeft in mijn ogen, er ook 
voor is gezorgd dat er vaccins zijn.'' God heeft er in 
de ogen van Rutte voor gezorgd dat er ook vac-
cins zijn. Tsja, zo lust ik er nog wel een paar. Het 
doet me een beetje denken aan een verslag van 
oud pvda-minister van defensie Stemerding, ja-
ren geleden, die uitgenodigd was bij de onthul-

ling van God's nieuwste creatie, het nieuwste 
gevechtsvliegtuig de 'Starfighter' in de VS. Toen 
werd door de latere minister van defensie Donald 
Rumsfeld, dit nieuwste staaltje van vernietigings-
kracht als Gods zegen gepresenteerd. Nee, dan 
maar bij onze senator VVD-Eerste kamerlid en 
oud hoogleraar medische ethiek, Heleen Dupuis 
te rade. Deze 'liberaal' ging bij het NOS-journaal 
nog een stapje verder door te stellen dat “je ouders 
zou moeten verplichten om hun kinderen te laten in-
enten”. Je vraagt je af waar Rutte en Dupuis hun 
liberale ideeën vandaan halen. Ook een geschenk 
van God?
Sinds de invoering van het BMR-vaccin in 1987 
(in Engeland in 1988) is er nogal veel te doen ge-
weest om dit vaccin. De eerste grote daling in de 
opkomst voor de BMR-prik was al in 1992, toen 
het bofvaccin, wat hiervan onderdeel uitmaakt, in 
verband werd gebracht met hersenvliesontsteking 
en hersenontsteking. Een jaar daarvoor waren in 
Canada en Japan kinderen gestorven na toedie-
ning van het vaccin. In 1994 verschenen de eerste 
berichten over een mogelijk verband van dit vac-
cin met autisme. In 1998 werd dit verband ge-
legd door de Britse arts Andrew Wakefield. Wa-
kefield had een mogelijk verband gevonden tus-
sen een darmstoornis die veroorzaakt werd door 
de mazelen-component van het BMR-vaccin en 
autisme. Dit koste hem zijn kop, want in 2010 
werd hij door het Engelse tuchtcollege uit zijn 
ambt gezet en werd hij veroordeeld wegens we-
tenschappelijke fraude. Volgens dit college had 
geen enkele onderzoeker zijn resultaten kunnen 
bevestigen. Dit was niet helemaal waar want in 
2002 hadden onderzoekers van de Utah State 
University bloedmonsters geanalyseerd van 125 
kinderen met autisme, en die vergeleken met die 
van 92 gezonde kinderen. In 75 van de monsters 
uit de autismegroep bleken anti-lichamen te zit-
ten die duidden op een abnormale reactie op het 
vaccin. Deze zouden de hersenfunctie kunnen 
aantasten. Volgens de hoofdonderzoeker, immu-
noloog Vijendra Singh, zou er meer onderzoek 
nodig moeten zijn om te kunnen vaststellen of 
er een oorzakelijk verband zou bestaan. In 2012 
overigens worden er door gerechtshoven in Italië 
en Amerika schadevergoeding toegewezen aan 
ouders wier kinderen autisme hebben gekregen 
van de BMR-prik.
Volgens Vivienne Parry, lid van het Engelse tucht-
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Mazelencollege “houdt elk vaccin enig risico in. Niemand 
heeft ooit gezegd dat enig vaccin helemaal zonder 
bijwerkingen is. Als er een vaccin is, zal dat een klein 
aantal kinderen schade berokkenen. Maar dan ook 
een zeer klein aantal”. Een eerlijk antwoord. Feit 
blijft wel dat in de informatievoorziening naar de 
ouders toe hierover nergens iets te vinden is. Hier 
in Nederland stelt het Nederlandse Rijksinstituut 
voor Volksgezondheid en Milieu (RIVM), dat het 
Nederlandse vaccinatieprogramma coördineert, 
dat 'in Nederland nog nooit is gebleken dat vaccina-
tie blijvende schade veroorzaakt'.
Wonderlijk dat een bedrijf als Merck & Co, de 
fabrikant van een van de BMR-vaccins en van 
het vaccin dat ook in Nederland wordt gebruikt, 
39 mogelijke bijwerkingen beschrijft waaronder 
overlijden. Deze informatie staat wel in de bij-
sluiter en in de Merck Manual, het grote refe-
rentiewerk voor artsen, maar bereikt de patiënt 
zelden. In het Nederlands is er een bijsluiter voor 
professionals en een voor gebruikers. De 39 ern-
stige bijwerkingen staan erin, met uitzondering 
van overlijden. Maar de brief waarin ouders wor-
den opgeroepen voor de vaccinatie van hun kind, 
vermeldt weinig tot niets over mogelijke bijwer-
kingen. Hoe zou het zijn als de kleine lettertjes 
van de bijsluiter ietwat vergroot als bijlage bij de 
brief aan de ouders zou worden gevoegd?
Daar komt nog bij dat vaccineren geen garantie 
geeft voor levenslange bescherming. Ook on-
der groepen gevaccineerde kinderen komen nog 
steeds uitbraken van mazelen en bof voor. Ook 
bij de jongste uitbraak van mazelen in Wales ble-
ken enkele gevaccineerde adolescenten door de 
mazelen getroffen. In de media wordt slecht over 
gevallen van niet gevaccineerde patiënten gespro-
ken. En dan is er nog het argument van de zo-
genaamde kudde-immuniteit. Een vaccin zou de 
algehele bevolking beschermen als 95% of meer 
van de doelgroep gevaccineerd is. Die theorie kan 
verklaren waarom de voorlichting over vaccins 
zo eenzijdig is, want 'slecht' nieuws kan ervoor 
zorgen dat te weinig mensen een vaccin komen 
halen en het gehele programma feitelijk nutteloos 
is. Dat deze theorie niet altijd opgaat bewijzen 
gevallen in de VS waar een uitbraak van mazelen 
en waterpokken in 1985, 1988 en 2001, ondanks 
de hoge inentingsgraad (boven de 95%) niet te 
vermijden bleek.
Waar zouden ouders voor kiezen als ze de bijslui-

ter van de firma Merck (in de Engelstalige staan 
ze allemaal; in Nederland zijn de laatste twee 
weggelaten uit de online versie) eens goed van te-
voren zouden bestuderen? We zetten een aantal 
tot slot nog even op een rijtje (uiteraard niet om 
schrik aan te jagen, maar om het eenzijdige beeld 
dat het gebruik van dit vaccin 100% onschadelijk 
zou zijn een beetje te nuanceren):

•	 encefalitis (hersenontsteking)
•	 neurologische storingen
•	 koortsstuipen en epilepsie
•	 leerstoornissen
•	 doofheid
•	 gehele of gedeeltelijke blindheid
•	 otitis media (oorontsteking)
•	 bloedstollingsstoornissen
•	 pancreatitus (alvleesklierontsteking)
•	 inflammatoire darmziekte en ziekte van 

Crohn
•	 meningitus (hersenvliesontsteking)
•	 diabetes (suikerziekte)
•	 autisme
•	 overlijden
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Mission Statement Apokalyps nu!

Een kleine westerse machtselite is bezig de we-
reld naar haar hand te zetten. Zij gebruikt daartoe 
diverse instrumenten. Zij houdt geen rekening 
met de individuele wil en vrijheid van mensen. 
Zij veracht de menselijke vrijheid en waardig-
heid door het voeren van geënsceneerde oorlo-
gen, het beheersen van de belangrijkste geld– en 
energiestromen in de wereld, het manipuleren 
van het bewustzijn van mensen door de media tot 
haar spreekbuis te maken, het naar eigen belie-
ven omverwerpen van al dan niet democratisch 
gekozen regimes, het opzetten van volkeren en 
culturen tegen elkaar, etc. etc. Haar stromannen 
en trawanten zitten op belangrijke posten in de 
wereld van politiek, industrie en cultuur. Daar-
bij wordt een tendens zichtbaar om alle gebieden 
van de samenleving centralistisch aan te sturen 
en een nieuwe Wereldorde te creëren, ongeacht 
of zij zich openbaart als ‘traditionele dictatuur’ of 
moderne parlementaire democratie naar westers 
model. De eenheidsstaat kent vele gedaanten.

De kern van deze westerse elite, maakt deel uit 
of staat onder invloed van zogenaamde in het 
verborgen opererende ‘occulte loges’ en stelt de 
daar aanwezige spirituele inzichten op het gebied 
van mens- en wereldontwikkeling in dienst van 
machtspolitieke doeleinden. 

“Apokalyps nu!” wil door middel van artikelen de 
invloed van deze machtselite zichtbaar maken, 
ingaan op actuele ontwikkelingen en waar nodig 
diep in de historie duiken om langlopende ont-
wikkelingen te duiden. 

In een tijd waarin uitsluitend het weeg- en meet-
bare, de harde feiten, het primaat van onze tijd 
schijnt te hebben, willen we ingaan op de geeste-
lijke, spirituele achtergronden van onze tijd.

Aan het eind van de 19e en begin 20e eeuw, aan 
de vooravond van de dramatische gebeurtenissen 
die leidden tot de 1e Wereld Oorlog, en in een 
tijd waarin het materialistische wereldbeeld en 
de materialistische wetenschap tot volle wasdom 
waren gekomen, bracht Rudolf Steiner zijn Gees-
teswetenschap ook wel Antroposofie genaamd in 
de openbaarheid. 

APOKALYPS NU!

Steiners Antroposofie wilde noch een nieuw ge-
loof noch een nieuw dogma in de wereld zetten. 
Vanuit een levende verbinding met een voor hem 
vanzelfsprekende wereld van de Geest, die de ma-
teriële wereld doordringt en waaraan zij haar be-
staan ontleent, werd een spiritueel mens- en we-
reldbeeld beschreven dat voor een ieder met het 
volle verstand en een gezond waarheidsgevoel op 
te nemen is. Als antwoord op de bedoelingen van 
boven beschreven Anglo-Amerikaanse loges, en 
de sociale chaos die hiervan uitging en uitgaat, 
ontwikkelde Rudolf Steiner in 1917 de idee van 
de ‘driegeleding van het sociale organisme’, een 
sociale structuur waarin de moderne mens zich-
zelf als vrijheidsimpuls in het cultureel-geestes-
leven, als broederschapimpuls in het economi-
sche leven en als democratische impuls in het 
rechtsleven, kan herkennen. Géén centralistisch 
geordende eenheidsstaat dus maar een driegele-
ding waarin de drie gebieden van de samenleving 
geordend zijn naar haar eigen wetmatigheden: 
Vrijheid als noodzaak voor de waardige ont-
wikkeling van de mens in het geestesleven (on-
derwijs, gezondheidszorg, cultuur), Gelijkheid 
in het rechtsleven (het begrensde gebied van de 
staat waar de democratische impuls op zijn plaats 
is) en Broederschap in het economische leven 
(het gebied van de economie waar op basis van 
associaties, werkelijk zakelijk kan waargenomen 
worden wat de behoeften van de mensen zijn en 
waarin de overheid géén rol speelt).

De opgave van Europa ligt niet in het blindelings 
volgen van boven beschreven westerse macht-
simpulsen. De helende kracht, die van Europa 
zou kunnen uitgaan, zal uitsluitend kunnen lig-
gen in het doorgronden van de werkelijke krach-
ten die liggen achter het westerse machtsstre-
ven op basis van een modern spiritueel denken. 
Het kweken van gevoelens van afgunst en haat 
tegen welk volk dan ook is ons vreemd. De im-
pulsen die van de westerse loges uitgaan, staan 
rechtstreeks tegenover de belangen van de ‘eigen’ 
westerse volkeren en dienen daarom in het juiste 
licht gezet te worden.
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Statement


